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Készül	a	Bercsényi,	Homok,	Bors	utcák	aszfaltútja
lyázat keretében történik 240 millió forint 
értékben, melyhez 174 millió 486 ezer fo-
rint támogatást kapott Derecske. A beruhá-
zást a Road For You és a Námor E� P Kft. vég-
zi. Bercsényi utca útépıt́ése két rétegű asz-
falt burkolattal 430,94 méter hosszúság-
ban és a Homok utca útépıt́ése két rétegű 
aszfalt burkolattal 261,19 méter hosszú-
ságban készül el, amit majd az Akácfa utca 
követ.

Derecske önkormányzata online kérdő-
ıv́en kérte ki a lakosság véleményét azzal 
kapcsolatban, hogy melyek azok a területek 
a városban, ami fejlesztésre szorul, ami a 
lakosság közérzetét javıt́aná, s első helyen 
jelölték meg a válaszadók az utak, járdák 
állapotának javıt́ását.

Pajna Zoltán a Hajdú-Bihar Vármegyei 
O� nkormányzat elnöke a sajtóeseményen 
elmondta: látszik, hogy Derecske új vezeté-
se számára valóban fontos, hogy tisztában 
legyen a lakosság igényeivel, ezért jó ötlet 

A belterületi útépı́tés nyitórendezvé-
nyére került sor május 17-én városunkban 
és a helyszıńen, ahol már készül az útalap, 
dolgoznak a gépek. A Bercsényi és a Homok 
utcákban pályázati forrásból, mıǵ a Ber-
csényi utcából nyıĺó Bors utcában önerőből, 
a DEVAG Kft. saját beruházásban készıt́i el a 
burkolatot.

A nyitórendezvényen részt vett Pajna 
Zoltán, a Vármegyei O� nkormányzat elnöke, 
Dr. Vitányi István országgyűlési képviselő, 
Tasi Sándor és Bulcsu László megyei alelnö-
kök, valamint a kivitelező cégek képviselői. 
A megjelenteket Rácz Anikó polgármester 
és Porkoláb Gyula alpolgármester fogadta.

Elhangzott, hogy Derecske méreteiből 
és tagoltságából adóan nagy kihıv́ás az 
úthálózat fejlesztése és karbantartása, de 
természetesen az önkormányzat nem áll 
meg, a cél az, hogy minden utcába eljusson 
a szilárd burkolat.

A jelenlegi beruházás a TOP PLUSZ pá-

az online és az élő párbeszéd egyaránt a 
helyiekkel. Szólt arról is, hogy nagyon ko-
moly küzdelem árán lehetett csak kihar-
colni az unióval, hogy a fejlesztési forrá-
sokból a belterületei utakat is lehessen �i-
nanszıŕozni, mert ezt az unió nem engedé-
lyezte, de sikerült elérni, ıǵy 12 milliárd fo-
rint jutott a ciklusban a megyére, amiből 1 
milliárd forintra pályázott Derecske. Hama-
rosan pedig indul a Derecske és az autópá-
lya közötti szakasz felújıt́ása is, ami közbe-
szerzést követően jövőre elkészül.

Dr. Vitányi István országgyűlési képvi-
selő megköszönte Rácz Anikó polgármes-
ternek a lendületet, amivel a város fejlesz-
téséért dolgoznak, ahogy fogalmazott: De-
recske képletesen és ténylegesen is jó úton 
jár, mert az aszfaltozottság közelıt́ i a 100%-
ot, s hogy elérje, ezt képviselőként a jövő-
ben is segıt́eni fogja.
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LAKOSSÁGI
TÁJÉKOZTATÓ

Ezúton tájékoztatom a Tisztelt Lakosságot, hogy 2024. 
április 26. napjától már nem csak a derecskei lakóhellyel 
(életvitelszerű lakhatás) rendelkező 75. életévét betöltött 
derecskei idősek számára nyújt segı́tséget Derecske Város 
O� nkormányzata, hanem a látásában	 vagy	 mozgásában	
fogyatékossággal,	korlátozottsággal	rendelkező	derecskei	
lakosoknak	 is segıt́séget nyújt, oly módon, hogy a lakosok 
ingatlana előtti zöldterületek (közterület) gondozását át-
vállalja az ő esetükben is. 

A kertes lakóingatlan előtti közterületi zöldterület térıt́és-
mentes gondozására irányuló igényt	jelenthet	be a Derecskei 
Közös O� nkormányzati Hivatal U� zemeltetési és Ellátási Csoport-
jánál:

a) az a 75. életévét betöltött, vagy
b) az a látási fogyatékosságára tekintettel fogyatékossági 

tá-mogatásban részesülő, vagy
c) az a mozgásában fogyatékosságára tekintettel fogyaté-

kossági támogatásban részesülő, vagy
d) az a halmozott fogyatékosságára – amennyiben a hal-

mozottan fogyatékosságában a b) és c) pontok valamelyikében 
megjelölt fogyatékosság is fennáll – tekintettel fogyatékossági 
támogatásban részesülő, vagy

e) az a mozgásában vagy látásában korlátozott –	aki	ezt	
hatályos	 szakvéleménnyel,	 szakhatósági	 állásfoglalással	 vagy	
hatóság	által	kibocsátott	határozattal	igazolni	tudja	– és erre 
tekintettel ellátásban részesülő magánszemély igénylő, aki 
kertes lakóingatlanban életvitelszerűen él és a kertes lakó-
ingatlanban bejelentett lakó- vagy tartózkodási hellyel rendel-
kezik. 

A magánszemély igénylő kertes lakóingatlana előtti közte-
rületi zöldterület gondozás alóli mentesség feltétele, hogy a:

a) magánszemély igénylő egyedül él, vagy
b) magánszemély igénylővel csak 75. életévét betöltött 

személy él, vagy
c) magánszemély igénylővel látási fogyatékosságára és/ 

vagy mozgásában fogyatékosságára tekintettel fogyatékossági 
támogatásban részesülő, illetve mozgásában vagy látásában 
korlátozott –	 aki	 ezt	 hatályos	 szakvéleménnyel,	 szakhatósági	
állásfoglalással	 vagy	 hatóság	 által	 kibocsátott	 határozattal	
igazolni	tudja	– személy él életvitelszerűen.

A kertes lakóingatlan előtti közterületi zöldterület térıt́és-
mentes gondozására irányuló igényt a Derecskei	Közös	Ön-
kormányzati	Hivatal	Üzemeltetési	és	Ellátási	Csoportjánál	
lehet benyújtani, az erre a célra szolgáló formanyomtatványon. 

Az igénybejelentés alapján megállapıt́ott mentességre való 
jogosultság egy fűnyıŕási szezonra érvényes, mely értelmében 
a fűnyıŕási szezon adott	év	április	1-től	október	31-ig	tart.

Az O� nkormányzat a fűnyıŕási-kaszálási feladatok ellátásá-
val a Derecskei	 Városgazdálkodási	 Nonpro�it	 Kft-t bıźza 
meg, az igényeket az O� nkormányzat fogja a Nonpro�it Kft. ré-
szére továbbıt́ani. 

Kérem az érintett lakosságot, hogy éljenek az O� nkormány-
zat által felkıńált lehetőséggel!

További információ az (54) 410-078-as telefonszám, 142-es 
mellékén kérhető. 

Rácz Anikó
polgármester

DERECSKE VÁROS ÖNKORMÁNYZATA

SAJTÓKÖZLEMÉNY

SIKERESEN MEGVALÓSULT A HELYI 
TERMELŐI PIAC FEJLESZTÉSE DERECSKÉN 

CÍMŰ PROJEKT

Derecske Város Önkormányzata a Vidékfejlesztési 
Program keretein belül „Helyi termékértékesítést szol-
gáló piacok infrastrukturális- és eszköz fejlesztése” 
című felhívásra nyújtott be pályázatot.
A projekt keretében a 4130 Derecske, Makkay János tér 
74. helyrajzi számú ingatlanon lévő piac épületének 
eszközökkel történő felszerelése valósult meg.

A fejlesztés bemutatása: 
Beszerzésre kerültek faházak, sátrak, árusító asztalok, 
hűtőpultok, bútorok, informatikai eszközök, takarítógé-
pek/eszközök, stb. A piac mellé okospad került telepí-
tésre. Fejlesztésre került applikáció. Napelemes rend-
szer bővítése valósult meg. Beszerzésre került áruszál-
lító jármű. 
A projekt eredményeként egyre népszerűbb Derecskén 
a piac!

PROJEKTADATOK

Kedvezményezett neve:
Derecske Város Önkormányzata

Kedvezményezett címe:
4130 Derecske, Köztársaság út 87.

Megvalósítási helyszín:
4130 Derecske, Makkay János tér, 74. helyrajzi szám

Projekt azonosítója: VP6-7.2.1.1-20; 3198276903

A Támogatás intenzitása: 95,00 %

Támogatási összeg: 73, 85 millió forint

Projekt befejezési határideje: 2024. április 27.



Béke	és	stabilitás

let gondozását a város látja el, valamint 
minden derecskei lakcıḿmel rendelkező 
általános iskolás korú gyermek iskola-
kezdési támogatást kap. A napokban 
megkezdődik a Homok és Bercsényi 
utcák aszfaltozása, felújıt́ása előtt áll a 
Gondozási Központ, hamarosan indul a 
Patak sétány kialakıt́ása.

Az önkormányzat által ellátott felada-
tokat, intézményeket érintően is történ-
tek változtatások, mindez optimalizálási 
és hatékonyságnövelési céllal. Jól látszik, 
hogy a város gondos és értő kezekben 
van, az élet több területét érintő pozitıv́ 
folyamatok kezdődek.

Bıźom benne, hogy Derecske azt az 
utat fogja követni, ami számára a legmeg-
felelőbb!

Derecskén 2022-ben időközi helyha-
tósági választást kellett tartani, ahol a 
település a béke, a kiszámı́thatóság, a 
stabilitás és a fejlődés mellett tette le a 
voksát.

A város lakói egyértelműen kinyilvánı-́
totta akaratukat, hogy a zűrzavar helyett 
az előreláthatóságot, az alkalmi ötlelés 
helyett a hosszútávú stratégiát kı́náló 
jelöltet támogatták.

Rácz Anikó Polgármester Asszony rég-
óta tanúsıt́ja, hogy számára valóban De-
recske az első, az elmúlt két évben pedig 
városvezetőként is bizonyıt́ott. Olyan fej-
lesztések valósultak meg, amelyek segıt́ik 
az itt élők mindennapjait. Többek között 
„kondiparkot” épıt́ettek, derecskei újszü-
lötteknek babaköszöntő csomagot ad-
nak, 75 év felett a lakóingatlan előtti terü-

Dr.	Vitányi	István
országgyűlési	képviselő

Örömmel	fogadták	a	derecskei	szülők	a	Babaköszöntő	csomagot,	
mely	hagyomány	egy	évvel	ezelőtt	indult	útjára

Derecske Város O� nkormányzatának 
Képviselő-testülete 2023 februárjában 
döntött arról, hogy az O� nkormányzat min-
den derecskei család részére – gyermekük 
születése alkalmából – támogatást nyújt 
Babaköszöntő csomag formájában. Akkor 
10 ezer forint értékben határozták meg az 
ajándékcsomag összegét, amit 2024. febru-
árjában 15 ezer forintra emeltek. A csomag 
főként babaápolási szereket és a gyermek 
gondozását segıt́ő termékeket tartalmaz. 

A csomagra az az újszülött gyermek vá-
lik jogosulttá, aki születésekor Derecskén 
bejelentett lakóhellyel rendelkezik, és a 
három hónapos kort még nem töltötte be.

Ezen felül a Derecske városban – szüle-
tésüktől fogva – lakó-, illetve tartózkodási 
hellyel rendelkező gyermekek születési 
eseményének megőrzése céljából a telepü-
lésen Születések Fáját helyez el minden év-
ben egy élő fa elültetésével az önkormány-
zat. A Születések Fája előtt elhelyezett táb-
lán pedig azoknak az előző évben született 
gyermekeknek a nevei is feltüntetésre ke-
rülhetnek, akik nem születésüktől kezdve 
rendelkeznek Derecskén bejelentett lakó-, 
illetve tartózkodási hellyel, hanem később 
beköltözve városunkba, a gyermekük szü-
letése után létesıt́ettek nálunk lakcıḿet.

A Derecskei Hıŕek városi újságban pedig 
az Anyakönyvi Hıŕek rovat ad hıŕt az előző 

időszak anyakönyvi eseményeiről (születé-
sek, házasságkötések, halálesetek) és az év-
fordulós köszöntésekről a települést érin-
tően.

A lapban történő megjelenés feltétele az 
érintett(ek) (pl.: születés esetén a szü-
lő(k)/törvényes képviselő(k)) hozzájáruló 
nyilatkozatának megadása.

 Ahhoz, hogy minden újszülött gyermek 
megkaphassa az O� t megillető Babaköszön-
tő csomagot, és névtáblája felkerülhessen a 
Születések Fájánál elhelyezett táblára, to-
vábbá születési eseménye megjelenjen a 
Derecskei Hıŕek Anyakönyvi Hıŕek rovatá-
ban, nem kell mást tenniük, mint néhány 
nyomtatványt kitölteni és a és aláıŕva visz-
szajuttatni a Derecskei Közös O� nkormány-
zati Hivatalhoz (4130 Derecske, Köztársa-
ság út 87.)

Illetékes	a	Babaköszöntőcsomaggal	
kapcsolatban:	

Sárközi-Nagy Katalin (hivatal „B” épület 
1. iroda) +36 54 410 078/4-es mellék

Születések	Fájáról: 
Bán�i-Pásztor Katalin (hivatal „A” épület 

emelet 1. iroda) +36 54 410 078 (titkárság)
Anyakönyvi	Hírekkel	összefüggésben:	
Szabó Sándorné (hivatal „B” épület 3. 

iroda) +36 54 410 078/5-ös mellék 
vagy +36 54 548 087.
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A	fotó	illusztráció.	Forrás:	internet

2023	évben	86	kisgyermek	született	Derecskén.	37	kislánynak	és	49	kis�iúnak	örülhetett	a	családja,	de	ez	az	
öröm	a	városé	is	egyben,	hiszen	van	utánpótlás,	van	jövő,	amit	ők	jelentenek.

Az	önkormányzat	babaköszöntő	csomaggal	teszi	emlékezetessé	egy-egy	gyermek	születését,	amit	a	tavalyi	
évben	63	fő	vett	át.



Egy	éve	a	DEVAG	élén

városának üzemeltetése, és ehhez kapcso-
lódóan lakossági igények kiszolgálása.  

 
-A	közterületek	rendben	tartása	min-

dig	érzékeny	terület	egy	önkormányzat	
szempontjából,	ezzel	hogyan	sikerül	
elégedettségre	okot	adva	megbirkózni?

Az egyik legnehezebb területnek tartom 
a közterületek „rendben tartását”. Ha nem 
végezzük el időben a feladatokat, az min-
denki számára látványos. Amennyiben idő-
ben elvégzésre kerül, az természetes. Meg-
felelő tervezéssel és folyamatos munkavég-
zéssel próbálunk megfelelni. Ezen terület-
nél is problémát okoz a köztudatban téve-
sen megjelenő „közterületek” gondozása, 
hiszen azonnal a DEVAG neve merül fel, 
viszont a gyakorlatban az adott hely, nem is 
minősül közterületnek, vagy önkormány-
zati ingatlannak. Erre nagyon jó példa a 
posta előtti füves terület és virágágyás. 

-A	közétkeztetés,	a	konyha	
működtetése	önállóan	is	nagy	„falat"	
ezzel	hogy	áll	jelenleg	a	cég?

A konyha alapjában véve egy jól működő 
szervezet, megfelelő humánerőforrással. 
Nehézséget az okozott, hogy nagymértékű 
in�láció volt az elmúlt két évben, főleg a 
nyersanyagok tekintetében. A közétkezte-
tések alapanyagnormái viszont nem kerül-
tek megemelésre, ıǵy hónapokon keresztül 
veszteséges volt a konyha üzemeltetése. 
2023. júliusától előirányoztunk egy 20%-
os emelést, ami stabilizálta a pénzügyi hely-
zetet. Ezen felül többletnormatıv́a is jelent-
kezett az O� nkormányzatnál az év végén, 
mely forrást Társaságunk a konyha fejlesz-
tésére fordıt́ja idén. Több beruházás már 
meg is valósult. (Napelemes rendszer kié-
pıt́ése, bölcsődei eszközök beszerzése, klı-́
mák felszerelése, nyıĺászáró csere). Továb-
bi terveink között szerepel az ebédlő előtér 
teljes felújı́tása, lépcső újrabetonozása, 
akadálymentes bejárat felújı́tása, kisebb 
burkolások, tisztasági festés. A konyhán is 
történt létszámbővıt́és.   

-Összességében	hogy	látja	a	cég	és	a	
város	jelenét,	jövőjét	és	mit	terveznek	a	
következő	időszakra,	ami	a	lakosság	
szempontjából	is	érdekes	lehet?

Korábban pályázatokkal foglalkoztam, 
és mint ismert a pályázatok céljai a folya-
matos fejlesztések. Ezzel a mentalitással, a 
DEVAG által végzett városüzemeltetési fel-
adatokon túl, fontosnak tartom – pénzügyi 
kereteken belül – a kisebb/nagyobb fejlesz-
tések végrehajtását is.

bejárások megtartására is sor került. A 
Nonpro�it Kft. közfeladatot érintő tevé-
kenységi köre sokrétű, ezért az átvilágıt́ás 
is összetett feladatellátást kıv́ánt meg az 
abban részt vevők részéről. A szerződés 
kompenzációs elven működik, tehát az elő-
re meghatározott feladatokra fordı́tott 
tényleges költségek kerülnek ki�izetésre. 
Ezen rendszer segıt́ségével a szerződésben 
szereplő közhasznú tevékenységek nem 
lesznek veszteségesek a jövőben.

Az új szemlélet az, hogy a Közszolgálta-
tási Szerződés kompenzációs rendszerét 
használva, ne legyen szükséges többletbe-
vételek keresgélése más településeken, ıǵy 
a legfontosabb dologra tudjon koncentrálni 
a Társaság, mégpedig Derecske városára. 

-Olyan	feladatot	is	vállaltak,	ami	
eddig	nem	volt	még	a	cég	fennállása	óta	
és	saját	forrásból,	hiszen	utat	
aszfaltoznak,	hogyan	lehetett	a	
költségvetést	úgy	megtervezni	és	
kivitelezni,	hogy	erre	forrásuk	legyen?

U� gy gondolom, hogy ez a fejlesztés a 
város vezetőivel történő együttműködés 
eredménye. 

A normatıv́ák leghatékonyabb kihasz-
nálása, a közszolgáltatási szerződés rend-
szere, a közétkeztetés megfelelő �inanszıŕo-
zása mind jó példák arra, hogy megfelelő a 
kapcsolat az O� nkormányzat és a Devag 
között. A cég nyerességel zárta továbbá a 
2023. évet, ıǵy ezen változások összesége 
teremtett lehetőséget arra, hogy saját for-
rásból utat aszfaltozunk.

Társaságunk alapvető célja Derecske 

-Amikor	a	DEVAG	kifejezést	halljuk	a	
városban,	mindenki	tudja,	hogy	hol	kell	
elhelyezni,	de	a	feladatot	ami	
meglehetősen	sokrétű-,	mi		a	véleménye,	
ismerik,	tudják	a	derecskeiek?

Sűrűn hallom a KHT kifejezést a város-
ban, de természetesen a DEVAG megneve-
zést ismerik többen. A feladatok sokrétű-
sége kapcsán az a véleményem, hogy a köz-
tudatban még több a DEVAG-hoz rendelt és 
gondolt feladat, mint amit valójában 
végzünk. Sűrűn kapunk például kommu-
nális hulladékelszállı́tással kapcsolatos 
megkeresést, magántulajdonú ingatlanok 
kaszálásának problémáját, közvilágı́tási 
hibákat és hasonló üzemeltetéssel kapcso-
latos jelzéseket, amik valójában nem is a 
DEVAG-hoz tartoznak. 

-Mi	mindenre	terjed	ki	a	DEVAG	
munkája?

Nehéz lenne erre a kérdésre röviden 
válaszolni. A hivatalos válasz az, hogy mint 
100%-os önkormányzati tulajdonú non-
pro�it gazdasági társaság, fő prioritásai az 
O� nkormányzat által átadott közszolgáltatá-
si szerződésben és egyéb szerződésekben 
rögzı́tett feladatok hatékony ellátása, a 
megfelelő pénzügyi- és humán erőfor-
rásokkal. Egyszerűen véve a fő feladatunk 
Derecske városának üzemeltetése.  

-Történt	-e	szervezeti,	a	személyi	a	
tárgyi	feltételeket	a	működést	érintő	
változás	az	elmúlt	egy	év	során?

Kinevezésemet követően azzal szembe-
sültem, hogy a Devag közhasznú tevékeny-
ségei veszteségesek, a Társaság alapvető 
célját képező közfeladatok ellátása sem a 
gyakorlati megvalósıt́ásban, sem a doku-
mentumokban nem volt teljes körű. A fel-
adatok többsége elavult volt, nem megfele-
lően meghatározva, ráadásul nem megfele-
lő �inanszıŕozással. A Társaság korábban 
ezen pénzügyi veszteségeket külső – más 
településen végzett – munkákkal pótolta. 
Ennek az volt az eredménye, hogy a Tár-
saság alapvető célja került veszélybe, még-
pedig Derecske városának üzemeltetése.

A Társaság 2023. évének egyik legfonto-
sabb mérföldköve a tulajdonos, Derecske 
Város O� nkormányzatával megkötött Köz-
szolgáltatási Szerződés felülvizsgálata volt. 
A felülvizsgálatot végzők több személyes 
egyeztetést folytattak le egymással a szer-
ződések áttekintése, aktualizálása, a köz-
feladatok ellátásának hatékonyabbá tétele 
érdekében, illetve bizonyos tevékenység-
csoportokat érintően helyszı́ni szemlék, 

Egy	 éve	 vette	 át	 Derecske,	 városgazdálkodással	 megbízott	 önkormányzati	 cégét	 a	 DEVAG-ot	 Lakatos	 Gergő.	 Egy	
meglehetősen	zaklatott	időszak	végére	került	ezzel	pont,	hiszen	az	előző	vezetők	távozása,	érkezése	méltatlan	helyzetek	
sorát	idézte	elő,	ami	addig	nem	volt	jellemző	a	cég	működésében	és	mindennapjaiban.	A	polgármesteri	hivatal	pályázatíró	
csapatának	 tagjaként	 igen	 �iatalon	 bizonyította	 szakmai	 felkészültségét,	 és	 egy	 éve	 ennek	 a	 szakmai	 tudásnak	 és	
határozottságnak	szavazott	bizalmat	a	város	képviselő	testülete,	amikor	igazgatói	megbízást	kapott.	Hogy	mi	minden	
történt	azóta	a	DEVAG	és	Lakatos	Gergő	mint	cégvezető	életében	erről	beszélgettünk.
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megállóhelyen esőbeálló létesıt́ése, csapa-
dékvı́z elvezető árkok mederkotrási és 
mosatási feladatai, nem aszfalttal borıt́ott 
utak javıt́ásai, új temetőben épület belső 
festése, új temetőben utak javıt́ása. 

Ezeken felül szeretnénk a központi 
épületünket is fejleszteni, szépıt́getni. 

A további főbb terveket kiemelném: 
Sportcsarnok lámpák korszerűsıt́ése LED 
fényforrásokra, Bors utca aszfaltozás, üd-
vözlő várostáblák felújı́tása, sportpályán 
labdafogó háló telepıt́ése, járdázás (Kisde-
recskén 200 m², valamint 300 m² további 
kisebb szakaszokon), Derecske-Vásártér 

A 75 év feletti lakosok előtti közterület 
fűnyıŕása áprilistól elindult. Több mint 80 
jóváhagyott kérelem van. Ezen ingatlanok 
előtt havi rendszerességgel végezzük a ka-
szálási feladatokat. 

A zöldhulladék lerakó működésében 
márciustól változás lépett életbe. A zsákos 
rendszeren felül, ömlesztve is behozható a 
nyesedék, fű, gally stb. Március 1. napja óta 
144 m³ hulladék került be a telephelyre. 

A DEVAG 2024. évre vonatkozó üzleti 
terve elkészült ahol tételesen kerültek fel-
sorolásra a karbantartási és fejlesztési 
munkálatok. 

Az idei évre tervezettek közül már meg-
valósult fejlesztésekről is beszélhetünk. 
Hunyadi utcai játszótér felújı́tása; sport-
csarnok melegvizes rendszerének felújıt́á-
sa; szaniterek és csaptelepek cseréje mind 
a csarnokban, mind a sportpálya öltözőben; 
napelemes rendszer kiépıt́ése a központi 
konyhán.

Derecske Város O� nkormányzatának Képviselő-testülete a 134/2024. (IV. 25.) KT 
számú határozatával a Derecskei Városgazdálkodási Nonpro�it Kft. 2023. évi szám-
viteli törvény szerinti beszámolóját 423.146 eFt eszköz és forrás oldallal, 2.449 eFt 
adózott eredménnyel (nyereséggel), továbbá az egyesülési jogról, a közhasznú jog-
állásról, valamint a civil szervezetek működéséről és támogatásáról szóló 2011. évi 
CLXXV. törvény 46. § (1) bekezdése szerinti Közhasznúsági mellékletét elfogadta.

      Lakatos	Gergő
    Derecskei Városgazdálkodási Nonpro�it Kft.
      ügyvezetője

K	Ö	Z	L	E	M	É	N	Y

5

Lesz	gyalogátkelő	a	Gimnázium	előtt
Sok idő, munka és pénz egy egyszerű „zebra” kialakıt́ása

moly feltételrendszerei vannak, melyeket 
�igyelembe kell venni, a szükséges engedé-
lyeket be kell szerezni és kizárólag ezek bir-
tokában lehet a kivitelezést megkezdeni.  

A szakági tervdokumentációkra és eljá-
rási dıj́akra eddig 2 millió forintot fordıt́ott 
az önkormányzat, ezt követik majd a kivi-
telezési költségek. 

szükséges esetén a Lengyel utca lekerekıt́ő 
ıv́ének átépıt́ésével. A szükséges tervezési 
munkát az O� nkormányzat megrendelte. 
Ennek a meglétét követően indıt́ható meg 
az ajánlatkérés a gyalogos-átkelőhely léte-
sıt́ésére. 

A fenti összefoglalóból is jól látszik, 
hogy egy gyalogosátkelő létesıt́ésének ko-

Derecske Város O� nkormányzata Képvi-
selő-testülete a 2022.03.03-i ülésén úgy ha-
tározott, hogy a Rákóczi úton,  a Városház 
utca és a Lengyel utca között keresztirány-
ban tervezett gyalogos-átkelőhelyet a kör-
nyező közintézményekből érkező tanulók 
biztonságos közlekedésének biztosı́tása 
céljából meg kıv́ánja épıt́tetni.

A kijelölt hely fontos átkelő a gyalogo-
sok számára, mivel a Rákóczi út és Lengyel 
utca sarkán található I. Rákóczi György 
Gimnázium, Technikum és Kollégium, vala-
mint mögötte a Lengyel utcán a Bocskai 
István A� ltalános Iskola alsó tagozatos épü-
lete. A döntést követően elkezdődött az 
érintett hatóságok, szakigazgatási szervek 
megkeresése, s a helyszıńi szemle. A meg-
adott feltételrendszer alapján megkezdő-
dött a tervezési munka. Itt feltétel volt, hogy 
a helyszıń megfelelően meg legyen világıt́-
va, valamint az átkelőhöz vezető járda aka-
dálymentes legyen a Zebraminimum elő-
ıŕásainak megfelelően. Az önkormányzat a 
megadott feltételeknek eleget téve elkészıt́-
tette a gyalogos-átkelőhely utas- valamint 
villamos szakági tervdokumentációját, ami 
utóbbi esetében egy új villanyoszlop telepı-́
tését jelenti a Derecskei I. Rákóczi György 
Gimnázium, Technikum és Kollégium olda-
lában. Május 5-én megkaptuk a gyalogos-
átkelőhely kijelöléséről szóló  határozatot. 
A kijelölési határozat műszaki és forgalom-
technikai feltételei alapján a Rákóczi út 
páratlan oldalában a felállóhely és a Len-
gyel utcai gyalogjárda között min. 13,0 mé-
ter hosszon kétsoros gyalogos csőkorlátot 
kell kihelyezni. A gyalogos-átkelőhely és a 
Gimnázium személyi bejárata között min. 
1,5 méter széles járdát kell biztosı́tani, 



Két	év	mérlegére
Az	elmúlt	két	év	városfejlesztési	törekvései	többek	között	a	Mese-Vár	Óvoda	intézményi	formáját,	működését	is	befolyá-

solták,	hiszen	a	múlt	év	áprilisában	megnyitotta	kapuit	az	önállósított	bölcsőde,	mely	korábban	az	óvoda	tagintézménye	
volt.	 Az	 óvoda	 kiemelt	 �igyelmet	 igénylő	 intézménye	 az	 önkormányzatnak,	 része	 a	 �iatal	 családok	 támogatásának.	 A	
változásokról,	a	városvezetéssel	való	együttműködésről,	a	jövő	elképzeléseiről	beszélgettünk	Nagy	Éva	igazgatóval.

a város �inanszıŕozza. A nyáron egyik kolléganőnk logopédusi kép-
zettséget szerez, nagy igény van a munkájára. Nagy lehetőség len-
ne számunkra egy gyógytornász, egyre több szülőnek kell azt 
mondanunk, hogy a javasolt speciális mozgásfejlesztést magán-
úton oldják meg. Nincs szakemberünk. Bıźom benne, hogy �iatal 
óvodapedagógusaink megtalálják a helyüket nálunk, s elkötele-
zettekké válnak, mint elődeik.

-A	�iatal	családok	biztonságának	növelése	stratégiai	célja	a	
városvezetésnek.	 Az	 óvodában	 milyen	 változás	 lesz	 ezzel	
kapcsolatban?

-Pozitıv́ döntése a testületnek, hogy a tisztasági csomagot eb-
ben az évben az óvoda költségvetési keretén belül biztosıt́ja a gyer-
mekek számára. Ez azt jelenti, hogy már a nyári szünettől minden 
csoport megkap egy keretet, s a WC papıŕt, papıŕ zsebkendőt, szal-
vétát, fogkrémet, kéztörlőt, folyékony szappant nem a szülőnek 
kell az óvoda számára biztosıt́ania, mint eddig. Fenntartói kıv́án-
ság, hogy a csoportpénzt csak a gyermekekre fordıt́suk, az óvónők 
által igényelt anyagokat saját költségvetésből biztosıt́suk. Szep-
temberben már látni fogjuk, hogyan.

-A	bölcsőde	leválása	hozott-e	változást?
-Az óvoda köznevelési, a bölcsőde szociális intézmény, szakma-

ilag eltérőek, jó döntés volt az önállósodás. Mindennapos a szemé-
lyes kapcsolat, a bölcsisek az óvoda vendégei a rendezvényeinken. 
Együttműködünk a beiratkozásban, a gyermekek elosztásában, de 
�igyelünk a szülői igényekre is, s közös cél a fenntartóval, hogy 
minden igényt vagy a bölcsődében, vagy az óvodában kielégıt́sünk.

-Mik	a	közeljövő	legfontosabb	teendői?
-Sokat köszönhetünk a szülőknek, számıt́unk az ő támogatá-

sukra is. Fontos a humánerőforrás biztosıt́ása, az OVIKRE� TA miatt 
most már minden óvónőnek laptopra lesz szüksége. Tapasztaljuk, 
bár az épületünk még nagyon szép, egyre nagyobb javıt́ást, kar-
bantartást igényel. A középső udvaron tereprendezés szükséges, 
szeretnénk egy nagyobb re�lektort a fedett terasz bevilágıt́ására. 
Magaságyásokkal fejlesztjük konyhakertünket. A nyáron a játszó-
téri eszközök felülvizsgálata is jelentős kiadás lesz. Jó lehetőség a 
gyermekeknek a Nemzet U� szóprogram, minden nagycsoportos 
részt vesz benne. Szeretnénk folytatni, akárcsak a pályázást. Cé-
lunk az óvoda hıŕnevének és hagyományainak őrzése mellett a fo-
lyamatos innováció. Büszkék vagyunk cıḿeinkre, az O� rökös Zöld 
O� voda, Boldog O� voda, A� llatbarát O� voda, Madárbarát O� voda, Csa-
ládbarát Munkahely cıḿünkre például és arra, hogy akkreditált 
tehetségpont vagyunk.

-Nem	volt	unalmas	az	elmúlt	önkormányzati	ciklus.	
Időközi	választás,	intézményátszervezés,	a	pedagógusok	
státuszának	változása	majd	a	bérrendezés,	hogy	csak	a	
legfontosabb	eseményeket	említsem.	Hogyan	élte	meg	ezt	az	
időszakot?

-Az új képviselő-testülettel nagyon jól együttműködünk. A ki-
sebb kéréseinket is szem előtt tartotta a költségvetésben, a min-
dennapi működésen túl a felújıt́ások, karbantartási igények és ki-
sebb kıv́ánságaink is megvalósultak, például az O� rökös Zöld O� voda 
cıḿ eszközeit is biztosıt́otta, a játszótéri eszközök, javıt́ása, felújı-́
tása, újak vásárlását, vagy a kolozsvári óvodával való kapcsolat-
tartás kiadásait is támogatta, a digitális átállás miatt wi�ihálózat 
épült ki, maximálisan segıt́ette intézményünket.

-Ha	már	a	költségvetésnél	tartunk,	hogyan	látja	az	óvoda	
jelenét,	jövőjét	ebből	a	szempontból?

-Jelenleg állami forrásból az intézmény biztonságosan működ-
tethető, a személyi feltételeink adottak, s a támogatást megalapo-
zó gyermeklétszám is. Ez év szeptemberétől a bölcsőde megnyitá-
sával kiegyensúlyozottá és ideálissá válik, az induló csoportok lét-
száma huszonhárom körül alakul. Enyhe emelkedést tapasztalok 
az hároméveseknél, mely a beköltöző �iatal családoknak és a kü-
lönböző támogatásoknak köszönhető tapasztalatom szerint.

-Említette	a	személyi	állományt,	országosan	óvónőhiány	
van.

 -A generációváltás végbement, s képzett munkatársaim között 
ıǵy sok a �iatal, a kismama. Az ő helyükre határozott időre általá-
ban pedagógiai asszisztenseket tudok felvenni, óvodapedagógu-
sok nem pályáznak. Egy-két évig bizonyos csoportokban egyedül 
van az óvodapedagógus, rájuk nagyobb teher hárul. Jelenleg négy 
ilyen csoport van. Nyugdıj́ba vonult kollégáimat nehéz visszacsá-
bıt́ani. A gyermekek miatt szıv́esen jönnének, a megnőtt admi-
nisztrációs terhek, a digitális kompetencia előtérbe kerülése matt 
azonban nem. Szeptemberben indul az OVIKRE� TA, az elektronikus 
napló, teljesen digitalizálódik a szakmai munka.

-Milyen	fejlesztési	lehetőséget	lát	az	humánerőforrás	
területén?

-Kollégáim megszerzik a szükséges krediteket, többen több 
szakvizsgával rendelkeznek. Az önkormányzat biztosıt́ja a gyógy-
pedagógus-logopédus álláshelyét, ebben az évben a szakszolgálat 
is nyújtja a fejlesztést. Most van előkészıt́és alatt, hogy forrást kap-
nak a kollégák az önképzésre, a szakvizsga, diploma megszerzését 
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Második	alkalommal	Majálisoztunk
a	“RETRO”	jegyében	

Csaknem	90	veterán	jármű	sorakozott	fel	a	Makkay	János	téren	május	4-én	a	Derecskei	Retro	Majálison	és	
Veterán	Járműtalálkozón,	köztük	gépkocsik,	motorkerékpárok	és	biciklik	sokasága.	Valódi	élmény	volt	körbe-
sétálni	a	Főtéren,	az	eseményen	megtelt	a	tér	mosolygós	családokkal.	Az	idei	Városi	Majálison	azonban	nem	csak	
a	„veteránok”	érezték	remekül	magukat,	hiszen	a	program	minden	generáció	számára	kínált	 lehetőséget	a	
tartalmas	kikapcsolódásra.	A	felvonultatott	oldtimer	és	youngtimer	járműveket	és	egyéb	nosztalgikus	hangu-
latot	idéző	tárgyakat	az	eseményen	immár	második	alkalommal	egy	kiállítás	keretében	mutatta	be	egy	lelkes	
baráti	kör,	akik	a	régi	autók	szerelmesei,	innoválva	ezzel	a	Derecskei	Majális	arculatát.	

kirakodóvásárral várták az érdeklődőket, 
valamint közösen feldı́szı́tették a város 
májusfáját is.

A hagyományok megidézésével ünne-
pelte tehát május első napját a város.  Közös 
nosztalgiázásra invitálták a környék lakóit, 
sikerrel: a Retro Majálisra és Veterán Jár-
műtalálkozóra  rengetegen érkeztek, sokan 
jöttek nagyszülőkkel, barátokkal is, akiket 
számos szı́nes program, zöld környezet, 
remek hangulat és napsütés köszöntött 
Derecskén. 

Orion Dance Band koncerttel is várták a 
majálisozni vágyó közönséget a Piaccsar-
nokban.

Az idei Derecskei Retro Majálison és Ve-
terán Járműtalálkozón a kıśérőprogramok-
ból sem volt hiány, hiszen az esemény han-
gulatához igazodva a gyerekek megismer-
kedhettek a klasszikus dia�ilmeket lejátszó 
diavetı́tő géppel, de a mai modern kor 
elektromos kisautóiba is beleülhettek. 
Ezen kıv́ül anyák napi rajzversennyel, az 
elkészült művek kiállı́tásával, kincskere-
séssel, ugrálóvárral, lu�ihajtogató bohóccal, 

A helyiek és a környező települések kö-
rében is igen népszerű egész napos rendez-
vényt Rácz Anikó, Derecske Város polgár-
mestere nyitotta meg a Derecskei Fúvóze-
nekar közreműködésével. A szıńpadi pro-
dukciók igen változatosak voltak, ugyanis a 
Bűnvadászok Duó tagjai jól ismert Bud 
Spencer �ilmek slágereit adták elő magyar 
nyelven. Nagy sikert aratott továbbá az 
iskolabálon megalakult szülői tánccsoport 
műsora, a Happy Feet Mommies, valamint a 
Gázláng Country Táncegyüttes produkciója 
is. A délután folyamán fellépett Kori és 

A	Hajdúsági	Értékeink	Éremsorozat	érem	átadása.																A	városi	májusfára	szalagot
kötött	fel	Pajna	Zoltán	elnök	úr.
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		Interjú	Dudás	Dáviddal,	a	Szivárvány	Néptáncegyüttes
új	művészeti	vezetőjével

Gyakorlatilag három állandó munkahe-
lyem van. A Magyar Táncművészeti Egye-
temnek vagyok az egyetemi adjunktusa, a 
Miskolci Bartók Béla Zene– és Táncművé-
szeti Szakgimnázium táncpedagógusa és az 
Derecskei Szivárvány táncegyüttes művé-
szeti vezetője. Az elmúlt években a Kárpát-
medencén belül és kıv́ül egyaránt tevé-
kenykedtem. Tanıt́ottam Kárpátalján, a Vaj-
daságban, Felvidéken. Egy félévig tanıt́ot-
tam Uruguay-ban (Montevideoban) is.

Rendszeresen tanı́tok más táncegyüt-
teseknél is. Az elmúlt időszakban vendég-
oktató voltam a Hajdúbszörményi Bocskai 
Néptáncegyüttesnél és a Nyıŕadonyi Kisli-
get Együttesnél is.

A	sok	munka,	a	célok	megvalósítása	
mellett	fontos	a	pihenés	is.	Hogyan	
szoktál	feltöltődni,	regenerálódni	
ennyi	mozgás	mellett?

A néptánc teszi ki az életem jelentős 
részét, viszont nagyon szeretem a néptánc-
tól eltérő műfajú táncokat egyaránt. Nem-
régiben kezdtem el foglalkozni az amerikai 
sztepp tánc mozdulatvilágának megisme-
résével. Régi „szerelem” a társastánc. Nagy 
rajongója vagyok a balettnek és modern-
táncnak is. Számomra a kikapcsolódás az 
aktı́v pihenés, hogy formában tartsam 
magam a táncalkotásra és a tánctanıt́ásra.

Mit	üzennél	a	derecskei	�iataloknak,	
néptánc	iránt	érdeklődőknek?

Számomra a tánc megismerése egy mér-
földkőhöz vezetett, megváltoztattam az 
életem. Mindegy, hogy hány évesen kez-
dünk el táncolni és az is mindegy, hogy mi-
lyen műfajt képviselünk. E� rdemes kipró-
bálni, megismerni többfélét és tanulni, 
mert egy szint után olyan világot ismerhe-
tünk meg, amelyet semmi más nem képes 
pótolni. A többit „titkot” csak a táncterem-
ben és a szıńpadon fogod megismerni!

Várunk minden néptánc után érdeklődő 
�iatalt a Derecskei Szivárvány Táncegyüt-
tesbe!

Légy te is szivárványos!

Kicsivel több, mint 4 évvel ezelőtt kezd-
tem el dolgozni a Szivárvány táncegyüttes-
nél. A tánckarvezető váltás nagyon meg-
viselete az együttes életét. Kollégáimmal 
Békési Andrással, Dancs Emesével és az 
egyesület vezetőkkel azon fáradozunk, 
hogy minél szıńvonalasabban tudjuk a �ia-
talokat a népi kultúrára nevelni, mert itt 
nem csak a táncról van szó, hanem a komp-
lex hagyományról. Mesterem Lévai Péter 
szavaival élve: „Egy maradandó életminő-
ség változást szeretnék elérni a �iataloknál 
a (tánc)kultúra segı́tségével!”. Elsődleges 
szakmai célunk a tánctanıt́ás, ezen kıv́ül te-
rületi és országos szakmai versenyeken ve-
szünk rész, ıǵy nem csak a csoport, hanem 
az individuumok, a karakterek is folyama-
tosan fejlődnek. I�gy alkotunk egy együttest.

Négy	éve	vagy	a	Szivárvány	
Néptáncegyüttes	művészeti	vezetője,	
számodra	a	néptáncoktatás	a	munka.	
Hol	találkozhatunk	még	veled,	dolgozol	
e	más	együttesekkel	is?

Milyen	kötődésed	volt	korábban	
Derecskéhez,	a	Szivárvány	
Néptáncegyütteshez?	Hogy	érzed	
magad	itt?

Középiskolásként kezdtem komolyab-
ban foglalkozni a néptánccal a debreceni 
Főnix Néptáncegyüttesben. Az együttes 
rendszeres résztvevője – mind a mai napig 
– a környező fesztiváloknak és jó barátsá-
got ápol a derecskei Szivárvány Táncegyüt-
tessel. 2010-ben voltam először Derecskén 
a helyi Verbunktalálkozón, ahol megismer-
kedtem a környező települések táncosaival 
és szintén ezen a fesztiválon volt az első 
komolyabb szakmai megmérettetésem. 
Ugyanezen a Verbunktalálkozón a Nemzet-
közi Verbunkversenyen II. helyezést értem 
el. Számos barátság fűz a „régi” együttes-
hez táncosaihoz. A jelenlegi tánckart na-
gyon szeretem, mert egészen pazar a nép-
tánc iránti elkötelezettségük!

Mit	gondolsz	a	néptánc	helyéről	és	
szerepéről	2024-ben?	Te	miért	
választottad	ezt	a	hivatást	magadnak?

A tánc érték, nem számıt́ milyen műfajt 
képviselünk. Manapság a néptánc nagyon 
divatos. Nap, mint nap találkozhatunk a 
különböző kommunikációs felületeken 
naprakész néptáncos tartalmakkal. Szá-
momra a tánc és a táncpedagógia nem szak-
ma, hanem hivatás. E� n egy dél–nyıŕségi kis 
településről származom Bökönyből, ahol 
gyermekkoromban még annyira „élő” volt a 
hagyomány, hogy evidens volt számomra 
az, hogy táncolni mindenkinek legalább 
alapszinten tudni kell. Műszaki tanulmá-
nyaimat mellett egyre többet tanultam tán-
colni, egyre több továbbképzésen, szakmai 
megmérettetésen vettem részt és már csak 
azon vettem észre magam, hogy egyszerre 
két egyetemen tanulok, rengeteget tánco-
lok és tanıt́ok…

Szakmai	oktatásod	nyomán	egyre	
több	versenyen	vesznek	részt	a	
táncosok,	ahol	szép	sikereket	érnek	el.	
Mivel	tudod	őket	motiválni?	Milyen	
terveid	vannak	az	Együttessel?

Kovács	Nikolett

Fotózás	és	labdarúgás	–	két	szerelem	találkozása
Katona A� kos fotóssal beszélgetünk

Gyakran	elhangzó	mondás,	hogy	a	tehetség	mindig	utat	tör	magának.	De	a	valódi	sikerhez	elengedhetetlen	a	
tehetséggel	párosuló	szorgalom	és	a	hit.	Nem	csak	a	szülők	és	a	család,	hanem	a	szülőváros	is	büszke	lehet	azokra	
a	�iatalokra,	akik	otthonról	hozott	értékeiket	az	életben	is	kamatoztatják.	Közülük	egy	a	19	éves	Katona	Ákos,	aki	
�iatal	kora	ellenére	nehézségekkel	tűzdelt,	hosszú	utat	járt	be.	Elhivatottságát	siker	koronázta,	a	tehetséges	
�iatalember	nevét	és	alkotásait	ma	már	egyre	többen	ismerik	és	elismerik.

részévé forrta ki magát a fotózás. Fiatalko-
rom ellenére már egy nagy út van mögöt-

vagyok I. éves hallgató. Tanulmányaim mel-
lett hobbiból egyre jobban életem legfőbb 

- A Debreceni Egyetem Gazdaságtudo-
mányi Karán Rekreáció és életmód szakon 
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tózásával, mıǵ a vasárnapom az NB3-as csa-
pat fotózásával telik. Keményen dolgozom, 
hogy állandó állást kaphassak majd a klub-
nál a jövőben, ez a legfőbb célom. 

Milyen	jellegű	képeket	készít	
legszívesebben?	Melyik	munkájára	a	
legbüszkébb?

- Régebben a makrofotók voltak a ked-
venceim, amiket ma is örömmel készıt́ek, 
de már a sportban történő pillanatképeim a 
kedvencek. Az U� jpest-Debrecen meccsen 
kért fel a klub fotózni, helyettesıt́ettem a 
főfotósukat. Egyértelműen ez a legkedve-
sebb pillanatom a karrierem során. Ott 
lehettem az öltözőben a �iúkkal meccs előtt, 
hatalmas élmény volt. 

Ezek	után	nem	is	kérdés,	hogy	a	
jövőbeli	tervekben	is	szerepel	a	
fotózás?

- Azt hiszem erre már választ is adtam, 
100%-osan benne van a terveimben. Hi-
szek benne, hogy sikerül majd beteljesıt́ e-
nem a céljaim. Hálás vagyok Istennek, 
mindazért, amiket eddig adott számomra –	
mondja	a	�iatal	fotós,	aki	nem	csak	szakmá-
járól,	de	otthonáról,	Derecskéről	is	szeretet-
tel	beszél.

- Itt éltem eddigi életem során, itt kezd-
tem el fotózni is. Számos kedves és nagysze-
rű emberrel ismerkedtem meg. Itt kaptam 
először lehetőséget arra, hogy rendezvé-
nyeket fotózhassak. Innen indult ki minden. 
Több fotómat tették már bele a Derecskei 
Hı́rekbe és egyszer az M1-en a templo-
munkról készült fotómat is leadták egy 
időjárás jelentés alkalmával. Ha tehe-tem, 
szıv́esen készı́tek fotókat a Református 
gyülekezetnek is, akik szintén szıv́esen 
teszik a fotóimat a Világosság újságba. 
Amikor tehetem, járok Istentiszteletre, és 
ha még segıt́hetek is pár fotóval a gyüleke-
zeten, az mindig kellemes érzéssel fog el – 
zárja	 a	 beszélgetést	 Katona	 Ákos,	 akinek	
érdemes	 megjegyeznünk	 a	 nevét,	 hiszen	
minden	bizonnyal	sokat	hallunk	még	róla	a	
jövőben,	sikerei	kapcsán.

egy-egy	meccsről,	labdarúgóról.	Közel	
áll	Önhöz	a	foci?

- Azt hiszem elérkeztünk a kedvenc kér-
désemhez, két szerelem találkozása. A lab-
darúgás mindennapjaim részét teszi ki. 
Gyerekkorom óta imádom a focit. Sajnos a 
pályán mindig csak hobbi szinten voltam 
jelen, nem volt hozzá megfelelő kitartásom 
vagy tehetségem. Később az a bizonyos sé-
rülés végleg elválasztott attól, hogy komo-
lyabban rúgjam a bőrt. Ezek ellenére sza-
badidőmben szıv́esen játszok. Az utam úgy 
alakult, hogy elkezdtem sportfotózásban 
tevékenykedni, amit eleinte nehezen vet-
tem, hiszem elég nagy összpontosı́tást 
igénylő tevékenység. Korábbi munkáimból 
való kapcsolataimnak köszönhetően sike-
rült akkreditációt szereznem a DVSC hazai 
mérkőzéseire. 2023 augusztusa óta jelen 
vagyok minden hétvégén és azt hiszem 
megtaláltam azt a tevékenységet, amivel 
mindenképp foglalkozni szeretnék egész 
életemben. Jelenleg a hétvégéim elég sűrűk, 
hiszen időközben a kis Lokinak lettem a fo-
tósa, akik az NB3-ban szerepelnek. I�gy ál-
talában a szombatom az NB1-es csapat fo-

tem. A fotós karrierem azt hiszem 2018 
nyarán kezdődött, a szüleimtől kapott első 
komolyabb fényképezőgépnek köszönhe-
tően. Akkoriban nehéz időszakot éltem 
meg egy nagy sérülés miatt, melyet fociból 
szereztem. Kerekesszékbe szorultam egy 
időre és mellette nem volt a legkönnyebb 
szakasza az életemnek. Azt hiszem ez is 
közrejátszott abban a későbbiekben, hogy 
magamnak tapostam ki az utat.

Kiállıt́ ásokat tudhatok a nevem mellett 
és sok sikert, amikre büszke vagyok. Jelen-
leg 2024-et ıŕunk, és azt hiszem, az akkori 
A� kos álmodni sem mert arról, hogy a DVSC 
mellett állhat hétvégenként, és azok, akiket 
eddig csak a lelátóról bámult, ma megisme-
rik és ráköszönnek a pálya szélén –	meséli	
Katona	Ákos,	aki	a	közösségi	médiában	is	ak-
tívan	jelen	van,	és	szuper	képeket	oszt	meg.	

- Abszolút jelen vagyok. A mai világ 
egyik legnagyobb társadalmi problémája a 
közösségi média elterjedése. E� n is azok kö-
zé tartozom, aki elég sokat van jelen, de 
számomra ez öröm. Saját magam kell pro-
motálni, hogy népszerűsıt́sem a fotóimat. A 
futballisták is ezen felületeken osztják meg 
a képeimet, amiért nagyon hálás vagyok. 
Gyerekkorom óta érdekeltek az ilyesmik. 
Mai napig bennem van, hogy szıv́esen ıŕnék 
cikkeket vagy vezetnék blogot. 

Honnan	az	érdeklődés	a	fotózás	
iránt,	szakmája	vagy	autodidakta	
módon	sajátította	el?

- Ez egy belülről jövő dolog volt kisko-
rom óta. Azt hiszem ıǵy születtem. Saját 
magam kezdtem elsajátıt́ani a fotózás rej-
telmeit az elején. A későbbiekben pedig a 
szakmában két ismert név is segıt́ségemre 
volt. A Derecskén jól ismert Rékasi Attila 
fotóművész úr, édesapám egy jó barátja. Pár 
évvel később ismertem meg a Debreceni 
Fotóklub vezetőjét Máthé András urat, aki 
szintén egy hatalmas név a szakmában, 
kezei alatt rengeteg fejlődtem és formálód-
tam. Hálás vagyok nekik. 

Fotózás	és	labdarúgás	–	számos	
fotóján	jelenít	meg	pillanatképeket	

Az	év	hangszeres	növendéke	–	verseny
Krucsó	Zoltán

Május 8-án lezajlott a hagyományos 
hangszeres tanulmányi verseny a Derecs-
kei Alapfokú Művészeti Iskolában. A 27. al-
kalommal indıt́ott minősıt́ő rendezvényen 
három korcsoportban versenyeztek az is-
kola legtehetségesebb hangszeres tanulói. 
A követelmény, két különböző karakterű 
vagy stıĺusú eladási darab bemutatása kot-
ta nélkül, mindenkinek kiválóan sikerült, 
ami a főtárgytanárok kiváló munkáját di-
cséri. Nevezetesen: Csávásné Kubassy Klá-
ra, Krucsó Zoltán, Madarassy Rita, Péntek-
né Bı́ró Edit, Szamosközi Gergő, Vadnai 
Eszter. Zongorán közreműködtek Szamos-
közi Gergő, Mészáros Edit és Lőrinczi Lehel.

A legjobbak közül választotta ki az 
öttagú zsűri Makó E� va zongoristát, aki el-
nyerte „Az év hangszeres növendéke” 

megtisztelő cıḿet és a vele járó Vándorku-
pát! Tanára Szamosközi Gergő.

 Gratulálunk!
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Lengyel	katonasírok	Derecskén

solására és hadikórház céljaira lett több 
hónapra igénybe véve. Mindezt a derecskei 
római katolikus plébánia irattárában talál-
ható anyagok is tanúsıt́ják.

A plébánia halotti anyakönyvébe 1915. 
július 24. és 1915. december 11. között ösz-
szesen 16 elhunyt katona és egy kislány (az 
ezred egyik altisztjének gyermeke) neve 
került be. Ezenkıv́ül még 3 főt temettek el 
zsidótemetőben. Az elhaltak kivétel nélkül 
a császári és királyi 55. gyalogezred állomá-
nyához tartoztak. Az ezred eredeti, béke-
beli állomáshelye és sorozási körzete Galı-́
cia volt (A mai Dél–Lengyelország és Nyu-
gat–Ukrajna területe, amely 1772 és 1918 
között a Habsburg–Monarchia egyik tarto-
mányát alkotta.). Az eltemetettek vallásuk 
alapján római- és görögkatolikusok, vala-
mint izraeliták, nemzetiségük szerint fő-
ként lengyelek és ukránok, illetve néhány 
esetben osztrák-németek voltak. Haláluk 
oka általában valamilyen betegség (tüdő-

vész, tüdőbaj, tüdőgyulladás, himlő), vagy 
sebesülés volt, hárman öngyilkosok lettek. 
A temetést végzők Myroslav Rzepecki tá-
bori lelkész, valamint Hyginus Schüttler 
császári és királyi tábori vikárius, néhány 
esetben pedig Sárkány József plébános és 
Rákos Imre római katolikus kántortanıt́ó 
voltak. 

A plébánián található feljegyzések sze-
rint a katolikus vallású katonák megjelené-
se fellendıt́ ette a helyi hitéletet: „Itt	lett	el-
helyezve	az	55.	gyalogezred,	akik	zömében	
katolikusok	és	jó	templomlátogatók.” Mind-
ezek következtében a plébánia bevételei is 
megnövekedtek. Sárkány József plébános 
már azt tervezte, hogy az ıǵy megnöveke-
dett bevételből meg tudja javıt́tatni a temp-
lom rozoga állapotban lévő padjait. Azon-
ban a katonaságot időközben elhelyezték 
és Lehoczki János asztalos is visszavonta 
840 koronás ajánlatát az emelkedő deszka-
árakra hivatkozva. Ezért a plébános az egy-
háztanáccsal egyetértésben úgy döntött, 
hogy az ı́gy összegyűlt összegből 150 
koronát a gyalogezred rokkantjainak, 15 
koronát pedig a honvédelmi miniszter 
útján jótékony célra ajánlanak fel. 

Az ezred ugyan 1915 végén elhagyta vá-
rosunkat, de az itt elhalálozott tagjai közül 
17–en a római katolikus, 3–an pedig a zsidó 
temetőben nyugszanak jelenleg is. A katoli-
kus temető egy elhanyagolt szegletében ta-
lálhatók a sok esetben meglehetősen rossz 
állapotban lévő sıŕkőveik. Ezeknek két tıṕu-
sa �igyelhető meg: az egyik a korábbi még a 
háború folyamán vagy közvetlenül a befeje-
zése előtt állıt́ ott párna sıŕkő az elhunyt be-
vésett nevével, majd az 1920–as évek köze-
pén ezek zömét álló sıŕkövekre cserélték, 
amelyeken a név és az adatok mellett, a 
felső részében egy koronás kettős keresztet 
és hármas halmot ábrázoló dombormű, és 
az 1914–1918 felirat látható. Az utóbbi sıŕ-
kőtıṕusoknak a készıt́ője Preiszner József 
debreceni kőfaragó volt. Az elmúlt évek 
folyamán Farkas Gábor százados úr szerve-
zésében és vezetésével, a Magyar Tartalé-
kosok Szövetsége Hajdú–Bihar vármegyei 
szervezetének a tagjaival és az I. Rákóczi 
György Gimnázium, Technikum és Kollégi-
um honvédelmi tagozatának tanulóival ha-
disıŕgondozás keretében több ıźben is igye-
keztek méltó állapotba hozni ezt, a ma már 
szinte elfelejtett kis sıŕkertet. A végleges 
megoldás ugyanakkor egy rendezett em-
lékhely kialakıt́ása lehetne pályázati forrá-
sok felhasználásával. Erre jó példát nyújt-
hatnak a környező országokban / Ausztria, 
Olaszország, Lengyelország /mintaszerűen 
karbantartott első világháborús temetői és 
emlékhelyei, ahol a mi derecskei hősi halot-
taink is el vannak temetve.

A katolikus temetőben eltemetett 55. 
gyalogezredbeliek:

1. Janiczak László, közkatona, 
népfelkelő, római katolikus, 37 éves

Az 1914 nyarán kitört és 1918 őszéig 
tartó első világháború – vagy, ahogy már a 
kortársak is nevezték a nagy háború – mély-
reható hatást gyakorolt a korabeli Magyar-
ország minden településére. A kezdeti lel-
kesedést a háború elhúzódásával egyre in-
kább felváltotta a kiábrándultság és re-
ményvesztettség. A nemzet szı́ne-virágát 
jelentő magyar i�júság százezrei estek el az 
országtól távoleső messzi harctereken. Az 
akkor a 9000 fős lélekszámot valamivel 
meghaladó Derecskéről, a háború négy és 
fél éve alatt kb. 1500 fér�it hıv́tak be kato-
nának. Közülük 302–en haltak hősi halált, 
emellett több százan estek közülük hadi-
fogságba, sebesültek meg vagy váltak nyo-
morékká egész életükre.

Magyarországot ugyan a háború jelen-
tős részében elkerülték a pusztıt́ó harcok, 
de a hátországban élő polgári lakosság 
mindennapjai is egyre nehezebbé váltak. 
Az élet megszokott keretei bomlásnak 
indultak.	 „Európa	 lassan-lassan	elpusztítja	
minden	 erkölcsi	 és	 anyagi	 javait…	 50	 évig	
már	minden	arra	való	ember	katonai	sorban	
és	állapotban	van:	 itthon	az	öregek,	asszo-
nyok	és	suhanc	�iúk	–	meg	orosz	és	szerb	ha-
difoglyok	végeznek	minden	dolgot.	…	hiány-
zik	az	 élelmezési	 és	a	 ruházati	anyag,	ami	
van,	rettenetes	árban	kapható…	de	van	ban-
kópénz	 annyi:	mint	 a	 szemét!	 ...	 a	 szegény	
nép	meg	 a	 hivatalnok	 osztály	 szenved	 na-
gyon!”	– ıŕta feljegyzéseiben Sárkány József 
Derecske akkori római katolikus plébá-
nosa.

Az oktatás is akadozva működött. A 12 
református elemi iskolai tanı́tóból heten 
vonultak be katonának. Közülük négyen el-
estek. A tanulói hiányzások óriási mérték-
ben megnőttek. Az 1915/1916–os tanév-
ben mindössze 16 tanuló végezte el a VI. 
osztályt és kapott elemi iskolai végbizo-
nyıt́ványt, befejezve ezzel tanulmányait. A 
tanévet egyébként a megszokott időben el 
sem tudták kezdeni, ugyanis az iskola épü-
lete átvonuló katonai alakulatok elszállá-

Farkasvölgyi	Győző

Hadisírgondozás	az	55.	közös	gyalogezred	parcellájában	a	római	katolikus	temetőben.

Prejinák	Mihály	póttartalékos,
görögkatolikus	gyalogos	sírköve
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17. Zarnk Bazil, népfelkelő, 
görögkatolikus, 21 éves

Az izraelita temetőben eltemetettek:
1. Bucsbinder József, gyalogos, izraelita
2. Hilman Uri, gyalogos, izraelita
3. Podheizer Vilmos, gyalogos, izraelita
Az eltemetett katonák eredeti formában 

ıŕott nevét nehéz meghatározni, mivel már 
sok esetben az egyházi és a polgári halotti 
anyakönyvekben, valamint a hadisıŕ nyil-
vántartóban ugyanaz a név különbözőkép-
pen van rögzıt́ve és gyakran másképpen 
szerepel a sıŕemléken is. Az eredeti nevek 
valósághű rekonstrukcióját az is nehezıt́i, 
hogy azokat igyekeztek valamilyen módon 
magyarosıt́ani.

9. Romana Mostolis, Mostolis János 
őrmester leánya, görögkatolikus, 3,5 éves

10. Jurkó Miténkó, a 3. század 
közlegénye, görögkatolikus, 19 éves

11. Kahn Péter, közvitéz, római 
katolikus, 35 éves

12. Tragbauer István, póttartalékos 
közvitéz, kocsis, római katolikus, 33 éves

13. Leviczky János, közvitéz, gyalogos, 
tanuló, római katolikus, 19 éves

14. Prijinak Mihály, póttartalékos, 
görögkatolikus, 40 éves

15. Mironyk Miklós, közvitéz, római 
katolikus, 24 éves

16. Bajorszki Ferenc, népfelkelő 
közvitéz, görögkatolikus, 37 éves

2. Ivanyuk Alexa, népfelkelő közkatona, 
római katolikus, 31 éves

3. Wimiczuk Mihály, közvitéz, 
póttartalékos, görögkatolikus, 36 éves

4. Sarna Iván, népfelkelő gyalogos, 
görögkatolikus, 42 éves

5. Michaszuta András, újonc, suszter, 
görögkatolikus, 19 éves

6. Schreier Jakab, gyalogos, római 
katolikus, 29 éves

7. Dydyk Bogdán Sándor, egyéves 
önkéntes, tiszteletbeli őrvezető, 
görögkatolikus, 22 éves

8. Skobel András, a 7. század 
tiszteletbeli káplárja (tizedes), 
görögkatolikus, 27 éves

Tankok és katonai játékok

Parti	Csaba	játék	és	modellgyűjtő
Dóráné	Rizmayer	Mária

A	gyűjteményben	van-e	kedvenc	tár-
gya	vagy	tárgyai?

– Az igazi gyűjtőnek minden darab ked-
venc. Azért, ha választani kell, akkor az az 
ágyúmodell, amely a fotón is szerepel a ked-
venc, mert nagyon jó állapotban van, mű-
ködőképes – amit magam is tapasztaltam, 
amikor egy gumilövedéket kilőtt a szemben 
lévő ülőgarnitúra párnájára – komplett, 
eredeti dobozával annyira ritka darab, hogy 
nem is tud róla, létezik-e más gyűjtők 
birtokában. 

Mi	a	terve	a	gyűjteménnyel?
– Tovább adni a következő nemzedékek-

nek ezt az értéket. Abban reménykedik, 
hogy �iai folytatják és bővıt́ik az általa el-
kezdett, nagy örömmel, gondoskodással 
kezelt gyűjteményt.  

Köszönöm	a	beszélgetést	és	azokat	az	
érdekes	 információkat,	 amelyek	 szá-
momra	teljesen	ismeretlenek	voltak!

orosz spiáterből készült (a spiáter – más 
néven zamak – cink-alumı́nium ötvözet, 
csekély rézadagolással, amit a szilárdság 
növelése érdekében adnak hozzá. A „réz-
cseppek” elkülönülnek az alumı́niumtól, 
mint a betontól a vas. Alacsony olvadás-
pontú, nem mágnesezhető, szürkés szıńű 
ötvözet – internet) katonai játékok a 70-es, 
80-as évekből, műanyag- és ólomkatonák, 
repülők és tengeralattjárók alkotják ezt a 
több mint 600 darabból álló arzenált. 

Honnan	szerezte/szerzi	az	új	
darabokat?

– Klasszikusan hirdető újságokat bön-
gészve, interneten keresztül. A környéken a 
régiségvásárokban már ismerik az árusok, 
maguk között tréfásan „tankos �iú”-nak hıv́-
ják. A gyűjtemény darabszámát a barátok, 
ismerősök is gyarapıt́ják. A gyűjtők egymás 
között is szoktak csere-berélni, bár egy iga-
zi gyűjtő nagyon nehezen válik meg a gyűj-
teménye darabjaitól! Volt, hogy hagyaték-
ból is sikerült több különleges darabot 
vásárolni. Ha valakinek „lapul a padláson” 
elhagyatott régi játék, hıv́hatja a következő 
telefonszámon: 30 768 6740.

Csaba 1982-ben született, Debrecen-
ben. Kedves, családcentrikus derecskei 
�iatalember. Sokféle munka terén kipró-
bálta már magát, korábban a vendég-
látásban dolgozott, jelenleg teherautósofőr 
már öt vagy hat éve a Kiss Iskolabútor Kft-
nél. Végzettsége teherautó sofőr és pincér, 
mixer. Boldog házasságban él közel tıź éve, 
két kis�iú édesapja.

Egy szombati napon ültünk le a nappa-
liban beszélgetni és szemrevételezni ezt a 
számomra érdekes gyűjteményt. 

 
Mióta	és	milyen	indíttatással	kezdte	

a	gyűjtést?
-  Fiatal felnőttként kezdett érdeklődni a 

régi játékok és modellek iránt. Először fém, 
műanyag és fa játékok kerültek a gyűjte-
ménybe, amiket „toszigálni” kellett, majd 
lendkerekes, végül vezetékes és vezeték 
nélküli darabok. Ezek a katonai modellek, 
játékok akkor értékesek, ha hibátlanok, 
működő képesek és eredeti a csomagolá-
suk. Minél régebbiek, annál nagyobb az 
értékük, ezért a gyűjtés egyik célja a szen-
vedély mellett az anyagi befektetés.

 Régi távirányıt́ós és elemes játékok, régi 
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Hadisírgondozás,	derecskei	hadisírok
P.	Kiss	Piroska

sıŕokat, sıŕemlékeket együtt értve). Vannak 
itt az 1848-1849 forradalom és szabadság-
harc honvédjei, az I. és II. világháború 
Derecskén eltemetett hősi halottjai (közöt-
tük lengyel nemzetiségű és osztrák-magyar 
honosságú I. világháborús halottak), kitün-
tetett és hadviselt derecskei katonák sıŕjai 
és emlékjelei. Itt elesett szovjet katonákat 
is rejtenek a temetők, közterületen lévő 
egyéni-, többes-, és tömegsıŕok.

Mik	a	további	tervei	a	
hadisírgondozás	vonatkozásában?

Szeretném a munkámat folytatni főál-
lásban és szabadidőmben is. 10 év után 
munkatársaimmal eljutottunk oda, hogy 82 
település (vármegyeszékhely, a városok és 
községek) legalább 130 temetőjében jár-
tunk. 7114 adatsorral rendelkezünk a nyil-
vántartásunkban a hősi sıŕokról és egyéb 
katonasıŕokról.

Rengeteg felhagyott temető van a tele-
pülések határában, a Hajdú vidéktől a ma-
radék Biharig, amelyeket elfelejtettek és 
nincs feltárva és folyamatosan tűnnek el a 
sıŕjelek. Van, ami már elveszett, de a hely-
történeti kutatás visszahozhatja a hősi ha-
lottak emlékét. Ez vezérel. Megtalálni föld-
ben nyugvó örökséget és továbbadni az 
értünk életüket áldozó katonahősök emlé-
két az utánuk jövőknek. Meg kell tanıt́ani, 
hogy becsüljék elődeinket, őrizzék emlé-
küket.

re, hivatalos munkám másik részeként a 
honvédelmi nevelés miatt a gimnáziumba. 
Kezdetben tanórán kıv́üli foglalkozások, 
honvédségi pályára irányıt́ó rendezvények 
miatt. 2018 ősze óta a temetők hősi sıŕjai-
nak felmérésében vettem részt és az itt elte-
metett hősi halottak és kiemelkedő katona-
személyek életújtának kutatásában, vala-
mint a város háborús veszteségeinek feltá-
rását kezdtük el. A Szovát úti régi reformá-
tus temetőben (Dinnyés temető), a Közte-
metőben, a Hajnal utcai régi református te-
metőben (Kolompir temető), a Régi római 
katolikus temetőben, az Izraelita temető-
ben, a református templomkertben és a 
Bányatemetőben közel 100 adattal rendel-
kezem, hősi halottakra, kitüntetett kato-
nákra, háborút megjárt hadviseltekre, pol-
gári áldozatokra vonatkozóan (tényleges 

Derecskén a temetőket járva, nemzeti 
szı́nű szalaggal átkötött sı́rokat láttam, 
melyeknek a környezete gondozva is van. 
Mi is ez valójában? A hadisıŕgondozás előz-
ményeiről, a hadisı́rgondozás jelenlegi 
helyzetéről, és a derecskei hadisı́rokról 
beszélgettem Farkas Gábor középiskolai 
tanárral, kutatásvezetővel.

Mit	jelent	és	mióta	van	
Magyarországon	hadisírgondozás?

A hadisı́rgondozás összetett fogalom: 
hadisı́r azonosı́tását, állagmegőrzését, 
megújıt́ását szolgáló tevékenység, különö-
sen állapotának leı́rása, sı́rjel létesı́tése, 
karbantartása, felújıt́ása, megváltoztatása, 
azon felirat vagy képi ábrázolás megjelenı-́
tése, módosıt́ása, sıŕkörnyezet zöldfelületi 
ápolása, továbbá a mind ezekkel összefüg-
gő terep- és iratkutatás, valamint doku-
mentáció elkészıt́ése. 

Az I. világháború idején, 1917-ben foga-
dott el törvényt az országgyűlés a háború-
ban a hazáért életüket áldozó katonák sıŕ-
helyeinek megőrzéséért és a neveiket meg-
örökı́tő emlékművek létesı́tésére, amit 
1924-ben megújıt́ottak. 1945/1948-ig volt 
lehetőség a hősi halottak (a háborúkban 
honvédelmi kötelezettség alapján a hazá-
jukért életüket adó katonák és a háborúk-
ban hadifogságba hurcoltak és meghaltak) 
temetési helyeinek, azaz a hadisı́roknak 
szervezett, államilag támogatott gondozá-
sára, megőrzésére. 1949 és 1989 között 
csak a szovjet katonai sıŕok hivatalos gon-
dozására volt lehetőség. 1993-ban szervez-
ték meg a HM Hadtörténeti Intézet és Mú-
zeumban a Hadisıŕ gondozó Irodát, ami or-
szágosan újraindı́totta a hadisı́rgondozó 
tevékenységet. 2012 óta a hősi sıŕokat tör-
vény védi. 

Milyen	feladataik	vannak?	Ön	mióta	
és	kik	vesznek	ebben	részt?

A fentebb leıŕt feladatokat végzem mun-
katársaimmal Hajdú-Bihar településein, a 
Magyar Honvédségben szolgáló hivatásos 
katonaként. (Az MH Katonai Igazgatási és 
Központ Nyilvántartó Parancsnokság – 
KIKNYP – debreceni központjában, ez a 
„hadkiegészıt́ő parancsnokság “) 

2014. november 1. óta végzem főállás-
ban a munkát (sok más feladat mellett) és 
szabadidőmben a Honvédség és Társada-
lom Baráti Kör (HTBK) Debreceni Szerve-
zete és a Magyar Tartalékosok Szövetsége 
(MATASZ) Hajdú-Bihar vármegyei szerve-
zet tagjaként. O� nkéntes tartalékos katonák, 
honvédelmi alkalmazottak, civil helytörté-
neti kutatók és diákok, az emlıt́ett szerveze-
tek tagjai is támogatnak ebben.

Mióta	van	Derecskén,	hány	sírt	és	
hol	sikerült	felkutatni?	Kik	vannak	itt	
eltemetve?

2016 óta rendszeresen járok Derecské-

Derecskei	gimnázium	honvéd	kadétjai,	iskolai	közösségi	
szolgálatban	végzett	hadisírgondozó	munka	során.	

Forrás:	Farkas	Gábor,	HTBK	DSZ,	2024.	03.	31.	Derecske,	
Hajnal	utcai	régi	reformátustemető.

Derecske	temetői	a	Magyar	Királyság	1941.	évi	
felmérésének	térképén.	

Forrás:	HM	HIM	Hadtörténelmi	Levéltár.	Közzétéve	a	
https://www.maps.arcanum.com	honlapon.

Dombi	Áron	gyalogos,	meghalt	1918.10.31.	
Forrás:	Farkas	Gábor,	HTBK	DSZ,	2024.	03.	31.	Derecske,	

Szováti	úti	reformátustemető.
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Nem	ásom	fel,	mégis	terem!

Sikeres	tanévet	zár	a	Szivárvány	Néptáncegyüttes	

Dóráné	Rizmayer	Mária

Az	előző,	megjelent	cikket	követően	elhatároztuk	Nyesténé	Dr.	Nagy	Terézzel,	hogy	folytatjuk	a	témát.	Szeret-
nénk	felkelteni	az	érdeklődést	a	kertészkedés,	a	komposztálás	iránt.	Szeretnénk	az	ökológiai	szemléletet	terjesz-
teni	szűkebb	környezetünkben.	Azt	gondoljuk	napjainkban	nagyon	nagy	jelentősége	van	ennek	a	témának.		

pusztıt́juk el és a környezetünk hőmérsék-
letét növeljük. Tegyünk ki vizet a rovarok-
nak, madaraknak. Ne taszı́tsuk el őket, 
inkább hıv́juk meg a kertünkbe. A szerves 
hulladékokat ne dobjuk ki. Készı́tsünk 
komposztot! Ha nincs erre lehetőségünk 
adjuk oda olyannak, aki szıv́esen fogadja! 
Ne használjunk mérgeket, vegyszereket, 
hiszen azok előbb vagy utóbb a mi szerve-
zetünkbe fognak kerülni. Ha van a környe-
zetünkben olyan �iatal családtag, gyerek, 
aki érdeklődik a kertészkedés iránt, adjuk 
át Neki a tudásunkat, tapasztalatunkat. 
Csináljunk kedvet a kertészkedéshez. Hi-
szen ez olyan ősi ösztönös dolog sokunknál, 
amit nem hagyhatunk elhalni. 

Mind ezek mellett a kert edzőterem és a 
legkiválóbb pszichológus.

A sorozat következő részeiben szeret-
nék ıŕni a mélymulcsos kert kialakıt́ásáról, 
annak részleteiről, majd a komposztálás 
különböző formáiról, végül a gyümölcsfák, 
bokrok elhelyezéséről a kertben. 

A boldogság és az egészség a kertben 
terem!

Köszönöm	 Terka	 a	 lelkes	 bevezetőt!	
Már	nagyon	várom	a	sorozat	következő	
részét!	

szeretettel alkalmaztak és sajnos alkalmaz-
nak ma is) egyre nagyobb költséget jelen-
tettek. Nem éri meg termelni, jutottak so-
kan erre a végső döntésre. 

Azonban a boltokban is egyre drágább 
lett a zöldség, gyümölcs. Bizonyára voltak 
olyanok, akik rájöttek, hogy az újonnan 
megjelent kártevők bizony az egzotikus 
árukkal érkeztek hazánkba. A mediterrán, 
trópusi vidékekről ideszállıt́ ott növények 
földjében bújt meg a spanyol csiga vagy más 
lárva, aminek itt nálunk nincs természetes 
ellensége. Bőven volt ideje elszaporodni. 
Aztán azon is elgondolkodtunk, hogy 
mennyire környezet szennyező ezeknek a 
terményeknek az ideszállı́tása? Milyen 
állapotban szükséges azokat szüretelni, 
ahhoz, hogy ideérve szép legyen és tartós? 
Ha éretlenül szedik le, mivel kezelik, hogy a 
boltban érettnek tűnjön? Jó ez a mi szerve-
zetünknek, a testünknek? 

Nem lehet, hogy a „kártevők” elszaporo-
dásáért az ember, azaz mi vagyunk a 
felelősek? A fecskék eltűntek, denevéreket 
alig látni. Ki mikor látott utoljára levelibé-
kát? 2024-re mindannyiunknak be kell lát-
ni, hogy változtatnunk kell a szemléletün-
kön. Igenis megéri saját zöldséget, gyümöl-
csöt termelni! Tudom, hogy nem minden-
kinek van kertje, földje. 

Csináljunk kertközösségeket, vásárol-
junk a szomszédtól, ismerőstől általa meg-
termelt dolgokat vagy egyszerűen adjuk 
oda az ismerőseinknek a feleslegünket. 
Minél kevesebb ideszállıt́ ott árut vásárol-
junk! Akinek van kedve, lehetősége termel-
ni, az igyekezzen azt a természettel össz-
hangban tenni. O� rüljünk a kertünkben 
megjelenő sünnek, siklónak, vakondnak, 
békának, verébnek. Ne nyı́rjuk földig a 
füvet, hiszen ezzel számos rovar élőhelyét 

Egy kisvárosban élő család életének ős-
idők óta része, hogy legalább a saját család-
jának megtermelje a legszükségesebb zöld-
ségeket, gyümölcsöket. A II. világháború 
után, a nagyipari gazdálkodás rohamlép-
tekkel terjedt és a családok tagjai is sokan 
az iparban és az termelőszövetkezetekben 
kezdett el dolgozni. Sokkal egyszerűbb, ke-
vésbé fáradtságos volt megvásárolni a zöld-
ségeket, gyümölcsöket. Csupán a nagyon 
elszántak és az idősebbek folytatták a kis-
kerti gazdálkodást. O� ket is beszippantotta a 
nagyüzemi gazdálkodás egy szelete, hiszen 
egyre több vegyszert, mérget alkalmaztak, 
hogy olyan szép, nagy, egészségesnek lát-
szó termést állıt́ sanak elő, mint amilyet a 
boltban lehet venni. 

Később, ahogyan egyre nyitottabb lett a 
gazdaságunk elértek hozzánk nagy meny-
nyiségben a távolról ideszállı́tott egzoti-
kusnak számı́tó zöldségek, gyümölcsök. 
Ezzel ismét változás részesei lehettünk. 
Mindannyian kicsit hűtlenek lettünk a saját 
vidékünkön termelhető zöldségekhez, gyü-
mölcsökhöz. Gondoljunk csak a céklára, 
csicsókára. Persze a változás jót is hoz, hi-
szen megismertünk olyan növényeket, 
amelyekről kiderült, hogy nálunk is kiváló-
an termelhető, ezzel szıńesedett a táplálko-
zási palettánk. Talán a legismertebb kép-
viselő ebben az édesburgonya. 

Aztán jöttek a 2000-es évek, amikor egy-
re többet hallottunk a környezetváltozás-
ról, a globális felmelegedésről. Nagyon me-
legek lettek a nyarak, a tél egyre enyhébb. 
Aki gazdálkodott a kiskertjében azt látta, 
hogy egyre többet kell öntöznie. Olyan ér-
zése is volt, hogy a „kártevők” egyre többen 
vannak, és egyre kevésbé tudja felvenni 
ellenük a harcot. A növényvédő szerek, 
műtrágyák (amiket a kiskertekben is elő-

2023 szeptembere és 2024 májusa között szóló táncosaink több verse-
nyen is részt vettek a térségben, ahol több tagú szakmai zsűri értékelte a 
versenyzőket. Felkészıt́őik Dancs Emese és Dudás Dávid. Gratulálunk nekik, 
és további sok sikereket kıv́ánunk!

II. Bujkós Tóth Imre Szólótáncverseny 2023. október 06 Békési Nóra: 
Arany minősıt́és, Külön-dıj́ Marosi Krisztina E� va: Arany minősıt́és Kovács 
Klára: Ezüst minősıt́és Kiss Noémi: Ezüst minősıt́és Török Ferenc: Ezüst minő-
sıt́és Csengeri Attila: Ezüst minősıt́és VII. Berettyó Gyermek Szóló Néptánc-
verseny 2023.november 19. Arany minősıt́és: Békési András Apor Kiss Noémi 
Kovács Klára Ezüst minősıt́és: Békési Nóra Csengeri Attila Marosi Krisztina 
Török Ferenc A� kos XXV. Vécsey-Vásárhelyi Országos Kamara Fesztivál 2024. 
március 1. Derecskei Szivárvány Kamara (Nem értek el eredményt, de ver-
senyeztek) Béres András Szólótáncverseny 2024.március 23. Békési Apor: 
Arany, Kiemelt arany Békési Nóri és Kovács Klári: Arany Kiss Noémi: Arany, 
Török Ferenc: Ezüst Marosi Kriszti és Csengeri Attila: Arany, Kiemelt arany

A	fotó	illusztráció.	Forrás:	internet
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Mozdulj	Derecske!
Három évtizede adták át aVárosi Sportcsarnokot

éves jubileum tiszteletére Rácz Anikó pol-
gármester asszonnyal közösen, oklevéllel 
jutalmazták a Derecskén működő sport-
egyesületeket. 

Az 1994-ben épült Derecske Városi 
Sportcsarnokot elsőként a Wing Tsun Kung 
Fu csoport foglalta el Szél Gábor vezeté-
sével. A sportintézmény Gábor elmondása 
szerint 30 év alatt nem sokat változott, a 
folyamatos használat miatt a természetes 
„öregedés” jelei láthatóak az épületen, de 
örömmel fogadja, hogy az önkormányzat 
minden pályázati lehetőséget megragad a 
Sportcsarnok korszerűsıt́ésére.

A 30 éves jubileum tiszteletére rende-
zett programsorozat keretében városunk 
sportegyesületei nem csak ezen a napon, 
hanem az egész hét folyamán várták az 
érdeklődőket nyı́lt napokkal, tárlatveze-
téssel, sportbemutatókkal, melyeken az 
érdeklődők ki is próbálhatták magukat. 

Az esemény programja a Derecskei 
Sporttörténeti Kiállı́tás ünnepélyes meg-
nyitójával indult, melyet Fazekas István és 
Gáll Imre Wing Tsun Kung Fu bemutatója 
nyitott, majd városunk polgármestere, 
Rácz Anikó köszöntötte a szép számú kö-
zönséget. Beszédében hangsúlyozta, De-
recske igen jelentős sportmúlttal rendel-
kezik, de a testmozgás kedvelői jelenleg is 
több, mint 10 különböző sporttevékeny-
séget végezhetnek egyénileg, vagy helyi 
sportszervezetekhez csatlakozva. Kiemel-
te, a különböző sportegyesületek közül 
több, már egy évszázada végzi tevékeny-
ségét a városban, ám igazi központjuk és 
otthonuk a most 30 éves Sportcsarnok 
megépıt́ése és átadása után jött létre. A pa-
tinás épıt́mény azonban a sportélet egyik fő 
helyszıńe mellett városunk közéleti, társa-
sági szıńtereként is szolgál – tette hozzá.

Ezt követően térségünk országgyűlési 
képviselője, Dr. Vitányi István mondta el 
gondolatait az esemény kapcsán, majd a 30 

30 éves jubileuma alkalmából „Mozdulj 
Derecske!” elnevezéssel izgalmas progra-
mokkal várta az érdeklődő lakosságot a 
Derecske Városi Sportcsarnok. A nap során 
számos remek sportesemény, bemutató és 
egy sporttörténeti kiállıt́ ás is várta az idén 
3 évtizede átadott intézménybe látogatókat 
április 20-án. A nap során ezen kıv́ül kosár-
labda, kézilabda és labdarúgó gálamér-
kőzéseket, Win Tsun Kung Fu bemutatót, 
Street Workout versenyt, valamint extrém-
roller bemutatót is szerveztek – tudta meg 
lapunk Makleit Zsolttól, a Derecskei Lab-
darúgók Sportegyesületének vezetőjétől és 
az esemény egyik szervezőjétől. A Sport-
csarnokban kialakıt́ott tárlat csupán töre-
dékét mutatja be a Derecskén zajló illuszt-
ris sportéletnek, mondta Zsolt, aki hozzá-
tette: már megfogalmazódtak a tervek, 
hogy egy nagyobb volumenű kiállıt́ ást is 
létrehoznak majd a jövőben, melyhez vár-
ják a lakosság felajánlásait az otthon tar-
tott, vagy elfeledett sportrelikviákból. 

A	Városi	Könyvtár	könyvajánlója
nem is sejti, hogy a kibontakozó politikai 
környezet az egész hátralévő életét – és 
leendő férje sorsát is – meghatározza.

Ann Mah lenyűgöző hitelességgel 
kelti életre Jacqueline Lee Kennedy 
Onassis alakját, a művészetbe vetett hitét 
és megingathatatlan igazságérzetét, 
valamint a várost, amely végül az egyet-
len igaz szerelmének bizonyult.

varázsolja a francia életérzés: beleveti 
magát a kastélyok és a pezsgő társadalmi 
élet, a művészet és az avantgárd színház, 
a kávézók és a jazzklubok mámorító vilá-
gába. Anyja elvárásait félresöpörve bele-
szeret egy tehetséges fiatal íróba, aki osz-
tozik az irodalom iránti szeretetében és a 
kultúra iránti szenvedélyében.

A Párizsban töltött év alatt Jacque-
line rádöbben, hogy a személyes szabad-

ság és kulturális pezsgés hátterében a 
várost még mindig a háború árnya 
kísérti. Az utcák romokban hevernek, 
elegendő élelem és fűtés csak a kiváltsá-
gosoknak jut, és barátait, akik a megszál-
lás alatt az ellenállás tagjaiként tevékeny-
kedtek, majd hadifogságban sínylődtek, 
most a kommunizmus kiterjedt hálózata 
fenyegeti. Jacqueline döbbenten figyeli az 
új világrend felépülését, és ekkor még 

Ann Mah: Jacqueline Párizsban
Káprázatos történet szerelemről és 

árulásról, egy igazi amerikai ikon 
felnőtté válásáról, akit később Jackie 
Kennedyként ismert meg az egész világ.

A húszéves Jacqueline Bouvier 1949 
őszén érkezik Párizsba, hogy cserediák-
ként egy éven keresztül a Sorbonne Egye-
temen tanuljon. A merev társadalmi sza-
bályokon szocializálódott fiatal lányt el-



lett kutató. Sohasem az elvárásoknak 
próbált megfelelni; konokul végezte kí-
sérleteit, mert hitt abban, hogy kutatásai 
egyszer majd hozzájárulnak súlyos beteg-
ségek gyógyításához. A bürokrácia hatal-
maskodóival szemben hosszú éveken át 
folytatott küzdelem után végül eljött az ő 
ideje. A Covid elleni leghatékonyabb vak-
cina gyors előállítása az ő fantasztikus 
munkája nélkül nem lett volna lehetséges. 
Eredményei egy az emberiség sorsát 
meghatározó másik kutatást, a rákbe-
tegségek kialakulásának és terjedésének 
feltárását is új szintre emelhetik.

Önéletrajza nemcsak tudományos 
pályafutásáról szól: benne van az ellent-
mondásos kádári évek Magyarországa, 
ahol a szegény családból származó, te-
hetséges gyerekek mégiscsak lehetőséget 
kaptak, hogy egyetemet végezzenek. 
Katalin kénytelen-kelletlen követte né-
hány magyar származású, világhírű tu-
dós útját: pályáját ő is Amerikában telje-
sítette be... A könyvben benne van a 
magánélet minden nehézsége és szépsége 
is. A férj, Béla, aki mindvégig támogatta, 
bátorította Katalint, és lányuk, Zsuzsi, 
aki kétszeres olimpiai bajnok lett evezés-
ben, amerikai színekben.

a pesti és a budai polgárok a történelem 
forgatagában? A tizenhat történelmire-
gény-író által közösen írt, sokszínű, még-
is egységes történetet feldolgozó, monu-
mentális regény ezekre a kérdésekre úgy 
adja meg a választ, hogy közben egy hi-
hetetlenül izgalmas időutazásra invitálja 
olvasóit.

Vera Greutink: Édenkert a ház 
körül – Bőtermő és gyönyörű 
permakultúrás biokert egyszerűen, 
természetesen

Ez a haladó, permakultúrás szemlé-
letű kötet hasznos ötletek és korszerű 
ismeretek aranybányája!

Vera 15 éve a természettel összhang-
ban kertészkedik, ásásmentes biogazdál-
kodást folytat. Ebben a kézikönyvben 
bebizonyítja, hogy a kert lehet egyszerre 
szép és termékeny. Világos magyaráza-
tokkal, útmutatókkal, gazdag képanyag 
segítségével mutatja meg, hogyan ter-
messzünk zöldségeket, fűszer- és gyógy-
növényeket, virágokat egész évben.

Illatos és bőtermő zöldségágyásokat 
alakíthatunk ki, melyekbe virágokat, fű-
szernövényeket, káposztaféléket és bor-
sót is ültetünk, vagy tervezhetünk egy 
színpompás veteményes ágyást. A renge-
teg polikultúrás példa segítségével bár-

hol létrehozhatunk egy színpompás, ehe-
tő édenkertet: teraszon, erkélyen, ablak-
párkányon, bérelt zártkertben, közösségi 
és iskolakertben, az elő- és a hátsó kert-
ben – ahol csak szeretnénk. Néhány 
érdekes téma:

Komposztkészítés
Emelt ágyások építése
Termesztés cserepekben
Polikultúrák kialakítása virágokkal, 

fűszerekkel és zöldségekkel
Éves munkanaptár hónapról 

hónapra
Ínycsiklandó receptek a terményeink 

felhasználásához.

Karikó Katalin: Áttörések – 
Életem és a tudomány

Egy kisújszállási lány története, aki a 
Kádár-kori Magyarországról az emberi-
ség sorsát alakító tudósok élvonalába 
került.

Karikó Katalin szerény körülmények 
között, vályogházban nőtt fel, olyan szü-
lők gyermekeként, akik igyekeztek min-
dent megadni neki, hogy megvalósíthas-
sa álmait. Mert a kislány eszmélésétől 
fogva csodálta az őt körülvevő varázsla-
tos élővilágot, és szerette volna megis-
merni, amennyire csak lehetséges. Elő-
ször Magyarországon, majd Amerikában 

Buda & Pest – egy város zivataros 
századaiból

Százötven esztendővel ezelőtt, Ma-
gyarország szívében, a Duna két partján 
álló, egymással régóta kacérkodó telepü-
lések végleg összekötötték a sorsukat. 
Így született meg Európa egyik legszebb, 
legkülönlegesebb fővárosa: Budapest.

De a történet nem ekkor kezdődött! 
Sokkal régebben...

A regény, amit a Kedves Olvasó a ke-
zében tart nem kisebb dologra vállalko-
zik, minthogy bemutassa Buda és Pest 
nyolcszáz éves történetét, két család 
generációinak – sokszor egymással ösz-
szefonódó – sorsán keresztül. Kalandos, 
romantikus, rejtélyekkel átszőtt történet 
ez, ahol virágzás és hanyatlás, pompa és 
nyomor, megszállás és forradalmak, 
ostromok és hősies helytállás képei villa-
nnak fel a tatárjárástól a török hódoltsá-
gon át a nyüzsgő világvárosi létig. Közben 
pedig ármány és viszályok, bűnök és eré-
nyek, bosszú és megbocsátás, balsors és 
szerencse, gyűlölet és szerelem kuszálják 
a szálakat.

Vajon mit nyit a Farkas család egyik 
őse által a leszármazottakra hagyott, kü-
lönös kulcs, amelynek a feje egy álló grif-
fet mintáz? Mi köze van mindehhez a 
Révész famíliának? Hogyan boldogulnak 
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„Értékes	Hajdú-Bihar	–	Vármegyénk	kincsei”	verseny	döntője

Vármegyénkből 47 középiskolás csapat 
vállalta a megmérettetést, közülük 8 jutott 
a döntőbe, amelyet 2024. április 18-án ren-
deztek a Vármegyeháza A� rpád-termében. 

Az ünnepélyes megnyitó után kezdődött 
a nemes versengés, először a bemutatkozó 
jelenet eljátszásával. Ehhez előzetesen 
városunk egyik hı́rességétől, Porkoláb 
Ferenctől (szűrrátét készıt́ő népi iparmű-
vész, a Népművészet Mestere, a Magyar 
Művészeti Akadémia tagja) kértünk segıt́-
séget, aki mesélt a mesterségéről, illetve 
tárgyi eszközöket adott kölcsön a történe-
tünk megıŕásához. Az előadásunknak rend-
kıv́ül nagy sikere volt a közönség és a zsűri 
tagjai körében is. Ezután változatos felada-

tok követték egymást: képkirakó és -felis-
merő, a tesztek, hungarikumok ı́zlelés, 
kóstolás utáni felismerése, megnevezése. 

Az ebéd utáni eredményhirdetést 
izgalommal várta négy diákunk: Balogh 
Szimonetta Amanda, Fábián Viktória, 
Kecskés Krisztián és Máté Dominik. A 
nagyon komoly felkészülés után igazán ha-
talmas örömmel fogadták, hogy a döntőben 
az előkelő 3. helyezést érték el. Az erkölcsi 
elismerés mellett értékes ajándékokkal és 
tapasztalatokkal gazdagodtak. 

Köszönet illeti a szervezőket a profesz-
szionális rendezésért, lebonyolıt́ásért.

A diákok felkészülését Nagy Mária és 
Fábiánné Forrai Aranka segıt́ette. 
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2024.április	23-án	került	sor	a
10.	és	11.	osztályos	honvéd	kadétok	eskütételére.

Részlet Nagy József főigazgató úr beszédéből

Ma bár dúlnak háborúk a világban, szerencsére Magyarországon 
nem ez az eskü…

Ma azonban, bár sok háború dúl a világban nem ennyire ko-
moly életre-halálra szóló esküt kell tennetek, hanem arról tesztek 
tanúbizonyságot, hogy választott pályátokhoz, és lehet, hogy élet-
hivatásotokká váló katonai életetekhez hűek lesztek. E� s azt vál-
laljátok, hogy képességeitekhez mérten és méltán teljesıt́ setek. 
U� gy viselkedtek, ahogy az egy honvéd kadéttól elvárható.

Figyeljetek arra, hogy a hétköznapok zűrzavaros világában le-
gyenek olyan kapaszkodók, biztos támpontok, melyekhez ragasz-
kodni kell, melyek tovább segıt́hetik egyéni életeteket és a későbbi 
nehézségek leküzdésében is utat mutathatnak.

A mai napon a 10-11. évfolyamos kadétok eskütétele követke-
zik. A haza védelmében fegyvert fogók mindig is tettek fogadalma-
kat, ıǵy a katonai eskütétel hagyományai több évszázadosak. Gár-
donyi Géza az Egri csillagok cıḿű regényében a következőképp 
fogalmaz;

„Esküszöm az egy élő Istenre -
-..hogy véremet és életemet a hazáért és királyért, az egri vár 

védelmére szentelem. Sem erő, sem fortély meg nem félemlıt́ . Sem 
pénz, sem ıǵéret meg nem tántorıt́. A vár feladásáról sem szót nem 
ejtek, sem szót nem hallgatok. Magamat élve sem a váron belül, 
sem a váron kıv́ül meg nem adom. A vár védelmében elejétől vé-
géig alávetem akaratomat a nálamnál feljebb való parancsának. 
Isten engem úgy segéljen!

- E� s most magam esküszöm – szólt Dobó, két ujját a feszültre 
emelve.– Esküszöm, hogy a vár és az ország védelmére fordıt́om 
minden erőmet, minden gondolatomat, minden csepp véremet. 
Esküszöm, hogy ott leszek minden veszedelemben veletek! Eskü-
szöm, hogy a várat pogány kezére jutni nem engedem! Sem a várat, 
sem magamat élve meg nem adom! Föld úgy fogadja be testemet, 
ég a lelkemet! Az örök Isten taszıt́son el, ha eskümet meg nem tar-
tanám!” Gárdonyi tehát ıǵy képzelte el a 16. században tett „kato-
nai esküt!” S, hogy a mai napot némiképp összekössem ezzel a rég-
múlt eseménnyel, illetve ennek korábbi előzményével: tudnunk 
kell, hogy 1526. áp-rilis 23-án indult el Szulejmán szultán seregei-
vel a nyugati hódıt́ásainak első sikerállomásához a Mohácsi csatá-
hoz. Ez az időpont kezdete lesz egy vérzivataros másfél évszázad-
nak, ahol a katonai vıŕtus és a hősiesség a mindennapok része volt. 

egyre többen tudják, hogy szoktam tortákat 
készıt́eni, ıǵy vannak megkereséseim. A kö-
zépiskola elvégzése után szeretném elvé-
gezni a cukrász szakmát is, hiszen ez szük-
séges a további terveim megvalósıt́ásához. 
Szeretnék majd egy cukrászműhelyt létre-
hozni, addig pedig szıv́esen dolgoznék cuk-
rászdában. Derecskén sajnos még nincs, de 
a megvalósıt́ása hosszú távú terveim közé 
tartozik – avat	be	terveibe	a	19	éves	lány.

- Derecskén élek a családommal, jelen-
leg a DSZC Bethlen Gábor Közgazdasági 
Technikum és Kollégiumban tanulok tu-
risztika szakon, idén érettségizem. Itt jár-
tam óvodába és általános iskolába is, itt 
énekeltem és néptáncoltam, ezek mind 
Derecskéhez kötnek. Derecske szuper kis 
város és folyamatosan fejlődik. El tudom 
képzelni, hogy a jövőben Derecskén alapıt́-
sak családot – meséli	lelkesen	Jakó	Gyöngyi,	
akinek	 alkotásai	 a	 Facebookon	 saját	
oldalán,	 Instagramon	 és	 Tiktokon	 pedig	
@cakebygyongyi	néven	csodálhatók	meg.

Mi	a	fő	pro�ilja?	Van	olyan	�inomság,	
amit	csak	Ön	által	kóstolhatnak	az	
édesség	kedvelők?

- Kifejezetten fő pro�ilom nincs, viszont 
közel állnak hozzám a számtorták. A mézes 
lap alapú fehér csokis krémmel és gyü-
mölcsdzsemmel töltött tortát legtöbbször 
kerek születésnapokra, vagy évfordulókra 
szoktam készıt́eni. Emellett nagyon szere-
tek kı́sérletezni a macaronokkal. Igazán 
nagy kihıv́ás volt megtanulni a készıt́ését, 
elég „kényes” sütemény, grammra ponto-
san be kell tartani az alapanyagok mennyi-
ségét, párás időben sem ajánlott készıt́eni.

- A közösségi média és az ajánlások által 

Egy	ilyen	�iatal	hölgy,	mint	Ön,	
mennyit	és	hol	kellett	tanuljon,	hogy	
képes	legyen	ezeket	a	csodákat	
megalkotni?

- Köszönöm szépen! Ha iskolára vagy 
képzésre gondol, akkor azt kell mondjam, 
hogy senki nem tanıt́otta. A tudást a You-
Tube, Instagram és Tiktok platformokról 
sajátıt́ottam el. Kisgyerekként szerettem a 
konyhában tevékenykedni, mai napig meg-
vannak az emlékeim egy-egy közös sütés 
vagy főzés alkalmáról. A Covid időszakát 
egy ideig szerettem is, ez idő alatt még több 
időt töltöttem a konyhában.

Szabadidőmben torta és süti készıt́ős 
videókat néztem, aztán egyik alkalommal 
úgy voltam vele, hogy kipróbálom. Ekkor 
készı́tettem az első tortámat édesanyám 
születésnapjára. A turisztikai képzés alapja 
volt a tankonyhai gyakorlat, ahol értékelték 
precizitásom, és ez nagy motivációt adott. 
Nagyobb gyakorisággal tavaly február óta 
készıt́ek tortákat.

Bizonyára	sokan	vannak,	akik	számára	minden	nap	„gyötrelem”	a	nyár	közeledtével,	hiszen	a	vágyott	bikini	body	eléré-
se	óriási	lemondásokkal	jár,	hiszen	a	�inom	falatokat	mindenáron	el	kell	kerülni!	Jakó	Gyöngyi	csodálatos	és	igencsak	íny-
csiklandó	alkotásainak	azonban	kevesen	tudnának	ellenállni.	Az	aprólékosan	megalkotott	torták	hívogatóan	mosolyog-
nak,	hiszen	amilyen	szépek	pont	olyan	 �inomak	 is!	 S	aki	készíti	őket,	bármily	hihetetlen,	 egy	még	középiskolába	 járó	
hobbicukrász,	Jakó	Gyöngyi.

		Torták,	macaronok	és	egyéb	�inomságok	dicsérik
a	középiskolás	Jakó	Gyöngyi	hobbicukrász	ügyes	kezét
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Igénybejelentés
magánszemélyek	kertes	ingatlana	előtti	közterületi	zöldterület	gondozásra

Magánszemély igénylő neve:

Születési neve:

Anyja neve:

Születési helye és ideje:

Bejelentett lakóhelye:

Tartózkodási helye:

Életkorom	alapján	kérem	a	közterületi	zöldterületgondozás	alóli	mentességet:

                                             

IGEN

IGEN

IGEN

IGEN

IGEN

NEM

NEM

NEM

NEM

NEM

A	közterületi	zöldterület	gondozás	alóli	mentességet	a

a) látási fogyatékosságomra tekintettel kérem,

b) mozgásbeli fogyatékosságomra tekintettel kérem,

c) halmozott fogyatékosságomra – a halmozottan fogyatékosságában az a) és b) pontok valamelyikében megjelölt fogyatékosság

is fennáll – tekintettel  kérem, 

d) mozgásom vagy látásom korlátozottságára tekintettel kérem. 

Anyagi	és	büntetőjogi	felelősségem	tudatában	nyilatkozom,	hogy	
a)	 egyedül	élek,	vagy
b)	 velem	csak	75.	életévét	betöltött	személy	él,	vagy
c)	 velem	a	város	közterületének	tisztántartásáról	és	a	zöldterületek	védelméről	szóló	26/2018.	(X.	26)	önkormányzati	
rendelet	(a	továbbiakban:	Rendelet)	3/A.	§	(1)	bekezdés	b)-e)	pontjaiban	meghatározott	fogyatékosság	miatt	
fogyatékossági	támogatásban,	illetve	a	mozgásában	vagy	látásában	korlátozott	–	aki	ezt	hatályos	szakvéleménnyel,	
szakhatósági	állásfoglalással	vagy	hatóság	által	kibocsátott	határozattal	igazolni	tudja	–	és	erre	tekintettel	ellátásban	
részesülő	személy	él	életvitelszerűen.	*
A	c)	pontban	rögzített	nyilatkozat	esetén	szükséges	kitölteni:	

E� letvitelszerűen velem élő, a Rendelet 3/A. § (1) bekezdés b)-d) pontjaiban meghatározott fogyatékosság miatt fogyatékossági

támogatásban részesülő személy neve:  

E� letvitelszerűen velem élő személynek a Magyar A� llamkincstár által megállapıt́ott fogyatékossági támogatást tartalmazó

határozatának a száma: 

Fogyatékosság tıṕusa:

Fogyatékossági támogatás fennállásának határideje:

a-c.)	pont	esetén:

A Magyar A� llamkincstár által megállapıt́ott fogyatékossági támogatás határozatának a száma: 

Fogyatékosság tıṕusa:

Fogyatékossági támogatás fennállásának határideje:

d.)	pont	esetén:

Hatályos szakvélemény, szakhatósági állásfoglalás vagy hatóság által kibocsátott határozat száma:

Korlátozottság tıṕusa:

Korlátozottság fennállásának határideje:

Közterületi gondozással érintett ingatlan cıḿe:

E� letvitelszerűen velem élő, a Rendelet 3/A. § (1) bekezdés e) pontjában meghatározott mozgásában vagy látásában korlátozott

– aki ezt hatályos szakvéleménnyel, szakhatósági állásfoglalással vagy hatóság által kibocsátott határozattal igazolni tudja – és erre

tekintettel ellátásban részesülő személy neve: 

E� letvitelszerűen velem élő személy hatályos szakvéleményének, szakhatósági állásfoglalásának vagy hatóság által kibocsátott

határozatának a száma:

 Korlátozottság tıṕusa:

Korlátozottság fennállásának határideje:

Tudomásul	veszem,	hogy	igénybejelentésem	elfogadása	esetén	
·     a Derecskei Városgazdálkodási Nonpro�it Kft. a zöldterület-gondozást az általa meghatározott ütemezésben, időpontokban és 
alkalommal végzi el
·      az adott évre a Rendeletben meghatározott, ingatlanom előtti közterületet érintő fűnyıŕási, kaszálási kötelezettségem alól 
mentesülök.
Anyagi és büntetőjogi felelősségem tudatában nyilatkozom, hogy az általam közölt adatok a valóságnak megfelelnek.
 A jelen igénybejelentés aláıŕásával kijelentem, hogy Derecske Város O� nkormányzata	Igénybejelentés	magánszemélyek	kertes	
ingatlana	előtti	közterületi	zöldterület	gondozásra ügyemmel kapcsolatos adatkezelési tájékoztatóját https://derecske.hu/ 
adatkezelesi-dokumentumok oldalon megismertem és az abban foglaltakat megértettem.

Derecske, …………………………...………
                           ……………………………………….

magánszemély igénylő aláıŕása*megfelelő	aláhúzandó
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Derecskei	�iatalok	kon�irmációja
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Anyakönyvi	hírek HALÁLESETEK

2024. április 11. Tóth Lajosné
(született: Zsoldos Emese Ildikó)

Derecske, Jókai utca 10/A. (78 éves)
2024. május 6. Széles Józsefné

(született: Móré Gizella)
Derecske, Szabadság utca 26. (84 éves)

SZÜLETÉSEK

2024. február 27. Biró Noel Viktor  
(Biró Viktor – Kiss Evelin Vivien)
2024. március 3. Szémán Bence
(Szémán Lajos – Kiss Szidónia)

2024. április 2. Gyöngyösi László Noel 
(Gyöngyösi László – Nagy Bea)

2024. április 2. Horváth Lia
(Horváth Gyula – Fige Cintia)

2024. április 2. Takács Ákos Donát
(Takács Ákos – Dr. Dombi Mariann)

2024. május 4-én ünnepelték
50. házassági évfordulójukat

Szőllősi Imre és Szőllősi Imréné
(született: Mészáros Margit)

Derecske, Mester utcai lakosok.

HÁZASSÁGKÖTÉS

SZÜLETÉSNAP

2024. április 26.
Tóth László – Orbán Eszter

2024. május 11.
Balogh Gusztáv Gyula – Antal Krisztina

Köszönetet mondunk mindazoknak,
akik Boros Sándor temetésén megjelentek, 

ravatalára, sírjára koszorút, virágot helyeztek, 
fájdalmunkban részvéttel osztoztak.

„Boldogok a tiszta szívűek mert ők meglátják Istent” 
Nagy Irma 1914-1989

Volt Mátyás Király utcai lakos szeretettel 
emlékezünk nagynénénkre, születésének 

110.évfordulójára Örülünk, hogy része volt 
életünknek.

Szilágyi Erzsébet
Szilágyi István

Fájó szívvel emlékezünk
Szabó Lajos halálának 9. évfordulóján. 

Szerető családod 

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS

MEGEMLÉKEZÉS

MEGEMLÉKEZÉS

A gyászoló család

A házassági évfordulójukat ünneplő házaspárt Derecske 
Város Önkormányzata részéről Rácz Anikó polgármester, 
a Derecskei Közös Önkormányzati Hivatal részéről Szabó 

Sándorné anyakönyvvezető köszöntötte otthonukban.

Hiába borul rád a temető csendje, 
Szívünkben élsz mindörökre. 

Tanító	néni	a	múltból…
Bagossy Lászlóné született Tóth Margit emlékére

A háború után ő volt az első tanı́tó 
nénim, az akkori Polgári Iskola épületében. 
Mint minden tudásszomjas kisdiáknak, 
számomra is felejthetetlen volt az első nap. 
Nem csak az ıŕás, olvasás, számolás tudo-
mányára tanıt́ott minket, hanem helyes vi-
selkedésre, együttérzésre, segıt́őkészségre, 
becsületességre. 

Nem volt ez könnyű időszak sem a neve-
lők, sem a szülők, sem pedig a gyerekek 
számára. Hiányos volt a ruházat, kevés az 
ennivaló, a tüzelő. De bőven volt akarat, 
elszántság, kötelességtudat. 

Manyika néni Tépéről került Derecské-
re. E� desanyja Racsek Margit is a szülői ház-
ban, a Racsek kastélyban nőtt fel Tépén, 
ahol évtizedek óta beteg embereket ápol-
nak. E� desapja ügyvéd volt.

Férjével, Bagossy Lászlóval az Iskola ut-
ca és Bocskai út sarkán lévő gyönyörű villá-
ban laktak Derecskén, melyből előbb évti-
zedekig tüdőgondozó intézet lett, napjaink-
ban idősek napközi otthona. O� k egy kis 
szoba-konyha helyiségbe szorultak, ahol 
egyetlen �iúk születése után hármasban él-
degéltek. A tüdőbetegség nem kıḿélte az 
aranyos tanıt́ó nénit, évekig nem tanıt́ha-
tott. Az ötvenes évek elején már a kertész-
mérnök férj sem kapott állást a megyében, 
ıǵy Baranya megyébe költöztek, ahol öröm-

mel fogadták a remek szakembert, aki nö-
vénynemesıt́éssel is foglalkozott. (Még az 
1972-ben bekövetkezett halála után is 
évtizedekig keresték növényeit.)

A Baranya megyei kis község, Godisa 
adott otthont számukra, ahol felépıt́ették a 
minden igényt kielégıt́ő családi házukat. A 
virággal teli előkertet követte a lakóház, 
majd a veteményes, illetve gyümölcsös kert 
következett. Itt Godisan tanıt́ott a Tanıt́ó 
néni még nyugdıj́azása után is, mert nagy 
szükség volt a jó tanerőre.

E� lete végéig tartottuk a kapcsolatot 
mindkettőnk örömére személyesen és leve-
lezés által. Többször felkerestem a csalá-
dommal, s amıǵ tehette, Manyika néni is 
többször jött Derecskére. Meglátogatott 
engem és derecskei ismerőseit, volt kollé-
gáit, köztük Hamvas Józsefné Juci nénit. 

Földessy	Jenő	Lászlóné
szül.:	Takács	Magdolna

Látogatásunk alkalmával meglátogattuk 
Pécsen élő �iát és családját. Bagossy László 
évtizedekig a Pécsi Nemzeti Szıń ház főren-
dezője, a Nyári Szıńház igazgatója és a Szıń-
ház- és Filmművészeti Egyetem tanára volt. 
Négy gyermekkel ajándékozta meg szüleit. 
Az idő múlásával az unokák dédunokákkal 
örvendeztették meg a nagymamát, a dédi-
két. A családi összejöveteleknél az aprósá-
goknak külön egy kis asztalnál terı́tett, 
hogy mindannyian elférjenek. Drága lénye 
ezt macskaasztalnak nevezte el…

Bájos, kedves, barátságos maradt idős 
korára is, pedig a sors nem volt kegyes hoz-
zá; élete utolsó éveit egyik lábának elvesz-
tése nehezı́tette. Ezeket az éveket �iánál 
Pécsen élte le családi körben. A vágyódás 
Tépe és Derecske után végig kıśérte egész 
életét.

2014. június 16.-án jóságos szıv́e örökre 
megszűnt dobogni. A godisai temetőben 
dıśzsıŕhelyen alussza örök álmát szerető 
férje mellett.

Engem ugyan egészségi állapotom meg-
akadályozott, hogy személyesen rójam le 
kegyeletemet, de minden évfordulóján, 
azóta is egy meggyújtott mécses mellett 
szeretettel és tisztelettel emlékezek Reá! 
Már tıź éve, hogy elvesztettünk egy nagy-
szerű TANI�TO� T, s egy kitűnő EMBERT!

Április 18-án ünnepelte 
70. születésnapját

Cseh Lajos
Derecske, Homok utcai 

lakos 

Köszöntötték Felesége, 
gyermekei és rokonai.
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ÁLLANDÓ AKCIÓKKAL VÁRJUK
KEDVES VÁSÁRLÓINKAT!

Padlóburkolat 60x60cm I. o. 
Falicsempe 20x25 cm II. o.
Falicsempe 20x30 cm II. o.

6.950 Ft
2.950 Ft
3.790 Ft

Derecske
Csempeboltja

-    Fürdőszobai csempecsaládok;
-    Faerezet mintás padlólapok;
-    Padlólapok beltéri, kültéri;
-    Csúszásgátlós padlólapok;
-    Lamináltpadlók

Derecske, Köztársaság u. 29. (Sige)
Tel/fax: 54/423-183 | Mob: 30/976-3632

www.derecskecsempe.hu
Email: jozsatker@gmail.com

ÓRIÁSI VÁLASZTÉKKAL VÁRJUK
VÁSÁRLÓINKAT!

AKCIÓ!
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TEREPRENDEZÉS, 
ÉPÜLETBONTÁS,TERMÉNY,- TRÁGYA 

RAKODÁS, 7M-IG DARUZÁS

TÉRKÖVEZÉS anyaggal,
ALAP,-ÁROKÁSÁS, BETONFELVERÉS

ÁRUFUVAROZÁS BÁLASZÁLLÍTÁS
TRÉLEREZÉS, OSZLOPFÚRÁS

HÍVJON BIZALOMMAL!
HOMOKI ZSOLT

+36 30/2058138    +36 30/1644003
+36 30/4704957

homoki.zsolti@gmail.com

BÁLÁZÁS
120-180 Ø KRONE Fortima körbálázóval, 

rendsodrás, igény esetén rakodás, beszállítás

HIRDESSEN
NÁLUNK!

Havonta	több	ezren
olvassák	az	újságot!

HÍREK	ÉS	ESEMÉNYEK
DERECSKÉN

a	www.derecske.hu	honlapon!

Tisztelt	Ügyfeleink!

A derecskeiek folyamatosan épı́tik, szépı́tik környezetüket. 
Nincs ez másként a telekhatárt jelző kerıt́ések esetében sem, egyre 
több porta előtt újul meg a kerıt́és, egyik helyen modern és divatos 
lemezkerıt́éssel, máshol elegáns kovácsoltvasból készültekkel ta-
lálkoznak a kézbesıt́ő munkatársak.

Fontos tudni, hogy a sikeres kézbesıt́éshez a helyes cıḿzésen 
túl nélkülözhetetlen a házszám kihelyezése jól látható helyen, 
illetve a megfelelő, biztonságos, zárt és a kézbesıt́ő számára elér-
hető levélszekrény. Kérjük, kerıt́ésfelújıt́ás után se feledkezzenek 
meg a levélszekrény/postaláda visszahelyezéséről! 

Amennyiben az itt felsorolt feltételek nem teljesülnek, akkor 
először felhıv́juk az önök tisztelt �igyelmét ezek pótlására. Ha 
azonban továbbra sem található az adott cıḿen megfelelő posta-
láda, jól látható házszám és a küldeményen helyes cıḿzés, akkor az 
önök küldeményei biztonságának érdekében a nem kézbesıt́hető 
küldeményeket kénytelenek vagyunk visszairányı́tania feladó 
részére, kézbesıt́és akadályozott jelzéssel.

A küldemények sértetlen kézbesıt́ése közös érdekünk, ezért 
kérjük, hogy a fentiek teljesıt́ ésével segıt́se munkánkat. Bıźunk 
benne, hogy a postaládák és a házszámok visszakerülnek 
helyükre, ıǵy a sikeres kézbesıt́ésnek nem lesz további akadálya. 

Közreműködésüket ezúton is köszönjük:

    Derecske	posta
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